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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 5/2012 - 25 pàgines 

Sessió ordinària del dia 10 de maig del 2012 

 

El dia 10 de maig del 2012, dijous, es reuneix a la 

Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 

ordinària convocada d'acord amb allò que estableix 

el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 

que figura en el Butlletí del Consell General núm. 

27/2012, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 

oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Vicenç Mateu Zamora i Mònica Bonell 

Tuset, Síndic General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sr. Miquel Aleix Areny 

M. I. Sr. Pere Altimir Pintat 

M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 

M. I. Sr. Gerard Barcia Duedra 

M. I Sr. Josep Anton Bardina Pau 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 

M. I. Sra. Roser Bastida Areny 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot 

M. I. Sra. Sílvia Calvó Armengol 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sra. Sofia Garrallà Tomàs 

M. I. Sra. Olga Gelabert Fàbrega 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 

M. I. Sra. Celine Mandicó Garcia 

M. I. Sra. Meritxell Mateu Pi 

M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 

M.I. Sr. Xavier Montané Atero. 

M.I. Sr. Pere Obiols Mogio 

M. I. Sra. Patrícia Riberaygua Marme 

M. I. Sr. David Rios Rius 

M. I. Sra. Sílvia Riva González 

M. I. Sr. Martí Salvans Abetlla 

M. I. Sr. Aleix Varela González 

M. I. Sra. Meritxell Verdú Marquilló 

El M.I. Sr. Síndic General ha excusat l’absència de la 

M.I. Sra. Olga Adellach Coma. 

També hi és present el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Sr. Jordi Cinca 

Mateos, Ministre de Finances i Funció Pública; M.I. Sr. 

Jordi Alcobé Font, Ministre d’Economia i Territori; 

M.I. Gilbert Saboya Sunyé, Ministre d’Afers Exteriors; 

M.I. Sr. Marc Vila Amigó, Ministre de Justícia i 

Interior; M.I. Sra. Cristina Rodríguez Galan, Ministra 

de Salut i Benestar; M.I. Sra. Roser Suñé Pascuet, 

Ministra d’Educació i Joventut; M.I. Sr. Francesc Camp 

Torres, Ministre de Turisme i Medi Ambient i M.I. Sr. 

Albert Esteve García, Ministre de Cultura. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa 

Besolí, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Carles Enseñat Reig, secretari de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.00h) 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, abans de passar a les preguntes us informo que 

s’ha presentat una pregunta més, amb caràcter 

urgent, que va ser admesa a tràmit ahir per la 

Sindicatura i que figura en primer lloc del llistat. 

Procedim, doncs, a la primer pregunta. 

1. Pregunta amb declaració d’urgència al 

Govern formulada pel M. I. Sr. Gerard 

Barcia Duedra, Conseller General del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 

escrit de data 9 de maig del 2012, 

relativa a l’exigència als sindicats 

d’excuses públiques per unes 

declaracions sobre una resolució 

judicial. 

Fou registrada amb el número 425 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 29/2012, del 9 de maig. 

Exposa la pregunta el Sr. Gerard Barcia Duedra. 

El Sr. Gerard Barcia:  

Gràcies Sr. síndic. 

El dia 30 d’abril després que la Batllia dictés una 

resolució judicial, sobre el contingut i la motivació 

de la qual no ens correspon entrar, un portaveu de la 

plataforma de sindicats de la Funció Pública va fer 

unes declaracions manifestant la seva disconformitat 

amb la decisió de la Batllia de guàrdia i els seus 

dubtes quant a la independència de la Justícia. 

El cap de Govern va reaccionar immediatament 

exigint al portaveu dels sindicats que s’excusés o es 

retractés. 

Davant d’aquestes maneres de fer pròpies d’un règim 

autoritari i en tot cas, renyides amb el respecte degut 

a la llibertat d’expressió reconeguda a l’article 12 de 

la Constitució, es pregunta:  

Creu el cap de Govern que ha estat encertat instant 

un sindicalista a excusar-se per haver manifestat 

lliurement la seva opinió? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Respon pel Govern el Sr. cap de Govern, Sr. Antoni 

Martí. 

El Sr. cap de Govern: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Sí, Sr. Barcia, crec que vaig estar encertat demanant 

al representant de la plataforma sindical excuses per 

haver posat en dubte i sense motiu la independència 

del poder judicial. 

Ho creia... i diré més, ho creia encertat aleshores i a 

mesura que han anat passant els dies ho crec cada 

vegada més encertat. 

Hi ha declaracions, senyors consellers, que no es 

poden deixar passar com si no tinguessin cap classe 

d’importància. El portaveu de la plataforma sindical, 

al qual vostè Sr. conseller fa referència, va 

qüestionar la independència del poder judicial pel 

simple motiu que una resolució judicial no li anava a 

favor i perquè havia estat dictada directament dins 

del termini legal establert. És a dir, va posar en dubte 

la independència del poder judicial sense motius i 

sense arguments. I això, al meu parer, és greu. 

Això fa mal a la democràcia i als drets i llibertats de 

tots. També als drets dels treballadors públics als 

quals el portaveu de la plataforma sindical afirma 

representar. 

Per tant, és clar que vaig demanar al portaveu de la 

plataforma sindical que es disculpés, i és clar que ho 

tornaria a fer si tornés a posar en dubte la 

independència del poder judicial de manera, 

evidentment, injustificada. 

Com també, Sr. Barcia, li demanaria -fixi’s bé- que es 

disculpés si es posés en dubte la seva honorabilitat 

com a conseller general sense tenir motiu, perquè en 

el combat polític podem admetre moltes coses, però 

no podem deixar passar que es posi en dubte 

l’honorabilitat de les institucions i dels càrrecs 

públics. O és que no sortiria vostè en defensa d’un 

batlle que es veiés qüestionada la seva 

independència sense motiu?... Estic segur que sí Sr. 

Barcia, vostè és un demòcrata. Deixaria que es fes 

mal a les institucions de l’Estat sense cap tipus de 

fonament? Estic segur que no ho deixaria, Sr. Barcia. 

Sap vostè que destruir una bona reputació d’un pilar 

tan essencial, en un estat de dret com la Justícia, és 

de vegades molt fàcil i també molt ràpid, i mantenir-

lo és tan difícil! 

Per tant, en la seva pregunta en la meva primera 

intervenció m’hauria agradat no tenir-ho que fer, ho 

vaig fer i ho tornaria a fer. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem a la rèplica.  

Sr. Barcia. 
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El Sr. Gerard Barcia: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Grup Parlamentari Socialdemòcrata, com a 

profund defensor dels drets i de les llibertats 

individuals i de l’estat de dret, entén que totes les 

opinions han de poder-se expressar.  

Com també entén que el Govern ha de ser el primer 

respectuós en la separació de poders que ha 

d’imperar en un estat de dret, i que ha de crear 

l’ambient i les condicions perquè tots els ciutadans 

puguin creure en la justícia. 

En relació amb la situació actual, el Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata no pot estar exempt 

de recordar a Demòcrates per Andorra, com hauria 

estat d’adequat evitar barrejar conceptes polítics amb 

la Justícia i el seu ordre com va fer amb el recent 

nomenament del president del Consell Superior de la 

Justícia, entre altres, excònsol de Canillo i un dels 

fundadors de DA. 

Bàsicament perquè aquest Òrgan té com a raó de ser 

vetllar, a més de pel bon funcionament de la Justícia, 

per la seva independència. 

Sr. cap de Govern: no n’hi ha prou amb que la 

Justícia sigui independent, sinó que n’ha de semblar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Intervé el Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

No sé, amb la pregunta que ve a fer al Sr. Enric 

Casadevall, president del Consell Superior de la 

Justícia realment en aquesta pregunta, però 

permeti’m en el meu temps de rèplica perquè vostè 

parla o insinua de parlar de la llibertat d’expressió i 

fem referència a la pregunta: la llibertat d’expressió 

del portaveu de la plataforma sindical, que no 

s’equivoqui... Que no s’equivoqui! Que això instés al 

portaveu... -perquè ho sàpiguen els que ens escolten- 

instés al portaveu a rectificar, no tempta en cap 

sentit, en cap sentit contra la seva llibertat 

d’expressió. Jo li reconec tota... tota la seva llibertat 

d’expressió, però jo també tinc la meva llibertat 

d’expressió, com vostè té la seva, per sortir en 

defensa de les institucions democràtiques i per dir, i 

avui ho torno a repetir en aquesta Cambra, que el 

portaveu de la plataforma sindical hauria de 

disculpar-se per haver posat en dubte, sense cap 

motiu ni fonament, la independència del poder 

judicial. 

Digui’m, Sr. Barcia... Digui’m quin atac he fet jo mai 

a la llibertat d’expressió del portaveu de la 

plataforma sindical... Cap ni un! Ell té tot el dret 

d’expressar-se i vostè em permetrà, que jo també. 

Però miri, ja que parlem de llibertat d’expressió 

deixi’m que li digui una cosa: la llibertat implica 

sempre responsabilitat. Una persona que no és 

responsable dels seus actes, no és, senzillament Sr. 

Barcia, lliure; i a mi em sembla que la responsabilitat 

d’una persona que posa en dubte la independència 

de la Batllia és: o aporta proves o bé reconeix, -

senzillament com ens passa a tots-, que s’ha 

equivocat i, per tant, es disculpa. 

No hi està d’acord vostè, Sr. Barcia? i permeti’m i ho 

dic amb tot l’afecte... O és que pot ser també vostè 

considera que el poder judicial no és independent 

amb aquesta gran afirmació dient que: “Hem posat 

un militant fundador de DA”? O és que li sembla bé 

que s’ataquin les institucions de l’Estat sense cap 

motiu? O és que no creu que les persones hagin de 

ser responsables senzillament dels seus actes? És que 

no creu en definitiva, i acabo Sr. síndic, que tot això 

Sr. Barcia, avui, és simplement ficar en mala posició 

el que verdaderament vostè i jo i tots els que estem 

en aquesta sala hem de respectar, que és la 

independència de la Justícia. I que independentment 

-evidentment- que el Consell Superior de la Justícia 

és el que ha de regular-la, i en tot cas, ja es va 

expressar en el seu president, jo em sembla que un 

Govern seriós... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Acabo Sr. síndic. 

... un Govern seriós, segons quines actuacions no les 

pot deixar passar. I això no té res a veure amb el 

legítim dret, solament faltaria, que té la plataforma i 

el mateix representant de la plataforma, d’expressar 

els sentiments que vulgui. Però es poden expressar 

sentiments, dient que verdaderament no li agrada, -

solament faltaria- la sentència o l’aute que pugui 

tenir qualsevol tribunal. Una cosa és això, una altra 

cosa és dir que la Justícia en aquest país no és 

independent. Això és un fer un pobre favor a les 

nostres institucions, i per tant, ho tornaria a fer i em 

sembla que així serveixo al meu Estat. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 
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Sr. Gerard Barcia. 

El Sr. Gerard Barcia: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. cap de Govern, jo li repetiré la meva última frase 

de la rèplica: la Justícia a demés de ser independent, 

n’ha de semblar.  

I per tant, la meva repregunta és: Sr. cap de Govern, 

si el president de la CEA, de la Cambra de Comerç, 

o de qualsevol gran empresa del país hagués mostrat 

la seva disconformitat amb una decisió de la Batllia, 

s’hagués atrevit a instar-lo d’excusar-se públicament 

com ho ha fet amb un col·lectiu de funcionaris 

sindicalistes? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Tal com vostè em formula la pregunta, no ho hauria 

fet, perquè si la pregunta que vostè em formula és, si 

ell hagués estat disconforme amb la sentència... és 

que jo puc entendre que n’estigui... vostè diu, si 

hagués estat el Sr. president de la CEA disconforme. 

Jo mateix he estat com a cònsol disconforme amb 

algunes sentències, però una cosa és estar 

disconforme amb una sentència o amb un aute, ja 

sigui en primera o segona instància, i altra cosa molt 

diferent, és dir que la Justícia no és independent. 

Per tant, vostè potser el que vol dir, formulant bé la 

seva pregunta, no s’ho agafi malament, és si el 

president de la CEA hagués dit que la Justícia no és 

independent amb aquest país, què hauria contestat? 

Doncs, li puc assegurar que si la pregunta va en el 

sentit que solament defenso el que penso que és el 

meu deure, la separació de poders, cadascú dins la 

seva separació, dins el seu poder ho faig de forma 

selectiva, és que vostè i jo hem de parlar molt més 

perquè ens coneixem molt poc, perquè 

verdaderament aquestes coses jo no les acostumo a 

fer, perquè encara que no agradi, a mi m’és igual 

d’on vinguin els atacs, el que penso és que no es pot 

tolerar són atacs tan forts, dient que la Justícia en 

aquest país no és imparcial. 

Per això, vostè i jo, almenys en això, hi hauríem 

d’estar d’acord. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Bé, si no hi ha més repreguntes, passem a la segona 

de les preguntes de l’ordre del dia. 

2. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. David 

Rios Rius, Conseller General del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 

de data 30 d’abril del 2012, relativa al 

contracte de l’empresa Monitor Group. 

Fou registrada amb el número 384, i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2012, del 30 d’abril. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

L’1 de març, el Govern entrava al Consell General el 

Projecte d’inversió estrangera al Principat 

d’Andorra. Set dies després, la premsa nacional es 

feia ressò de la roda de premsa de Govern anunciant 

la contractació, per via directíssima, de l’empresa 

Monitor Group per atraure inversió estrangera al 

Principat. Finalment, el 22 de març, el Govern 

entrava al Consell General el Projecte de llei de 

suplement de crèdit per fer front a la transferència 

corrent per finançar el projecte d’assessorament i 

captació d’inversió estrangera per un valor d’1,5M€. 

Vist que algunes empreses del país han rebut correus 

electrònics signats per l’ADI (Andorra 

Desenvolupament i Inversió) però també per Monitor 

Group, pregunto: 

Quin és el capítol pressupostari i la seva 

disponibilitat pressupostària que ha permès al 

Govern la contractació i l’inici dels treballs a 

l’empresa Monitor Group? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Intervé per part del Govern el Sr. Gilbert Saboya. 

El Sr. Gilbert Saboya:  

Gràcies Sr. síndic. 

Intentaré respondre per via rapidíssima i 

concretíssima, intentant conformar-me al format de 

les preguntes i repreguntes, a la pregunta que m’heu 

formulat. 
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Recordant prèviament que la contractació 

pròpiament dita d’aquests dos projectes 

d’assessorament en qüestió es realitza des de l’ADI, 

per acord del Consell d’Administració del 28 de 

febrer del 2012. El Govern, d’acord amb els article 

28 i 24 de la Llei general de les finances públiques va 

aprovar en data 29 de febrer del 2012 un avenç de 

fons per import de 900.000 euros, per fer front a la 

transferència corrent per finançar la primera part 

d’aquests projectes amb la partida pressupostària 

310-Departament d’Economia-311-projectes 

estratègics-Projecte 0023-Promoció activitat 

econòmica-44320-ADI SAU. 

En la mateixa sessió del 29 de febrer es va aprovar 

un suplement de crèdit amb caràcter plurianual de 

900.000 euros per a l’exercici 2012 i 600.000 per al 

2013, per fer front a la transferència corrent per 

finançar el conjunt del projecte que es discutirà la 

setmana entrant. Així està previst, em sembla, en la 

sessió del proper Consell General. Entretant i en cas 

que no prosperés aquest suplement de crèdit i per 

respecte a aquesta Cambra, l’avenç de fons es 

cancel·la a càrrec dels comptes pressupostaris 

següents: 

100-Gabinet del cap de Govern-100-Gabinet del cap 

de Govern-Projecte001-Gabinet del cap de Govern-

22760-Treballs realitzats per empreses estudis i 

treballs tècnics per import de 100.000 euros; 

245-Departament de Finances-245-Secretaria de 

Finances-Projecte 001-Serveis generals del Ministeri 

de Finances-22760-Treballs realitzats per empreses 

estudis i treballs tècnics, per import de 100.000 

euros; 

310-Departament d’Economia-310-Administració i 

gestió pressupostària-Projecte 0001-Serveis generals 

d’Economia-22760-Treballs realitzats per empreses 

estudis i treballs tècnics, per import de 150.000 

euros; 

i, 810-Departament de Turisme-810-Àrea de 

Turisme-Pojecte0051-Andorra Turisme SAU-

44340-Andorra Turisme SAU, per import de 

450.000 euros. 

La suma serien els 900.000 euros a què es feia 

referència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:   

Gràcies Sr. síndic. 

Acabant d’escoltar la resposta, em quedo amb la 

mateixa idea de sempre. Ja fa uns dies que vaig 

repetint a base de demostrar-ho la mateixa idea en 

aquesta Cambra: el Govern de DA és el Govern de 

les tres “i”s; el Govern de DA és inactiu, improvisa i 

és ineficient. 

I si no, com pot ser que després d’un any de govern i 

amb 22 consellers que li donen suport, ens trobem 

en aquesta situació? 

Com pot ser que després de 3 mesos d’haver-se 

aprovat el pressupost, ens haguem de trobar al 

Consell General amb un suplement de crèdit i un 

avenç de fons per un valor de 900.000 euros perquè 

la contractació de Monitor Group fa 3 mesos no 

estava prevista? 

Com pot ser que, després d’un any, un any de govern 

de DA, ens trobem que es treuen del barret una Llei 

d’inversió estrangera, feta tan precipitadament que el 

seu grup parlamentari ha hagut de demanar pròrroga 

del termini per a presentar esmenes i finalment hi ha 

presentar 9 esmenes? 

Com pot ser que abans que s’aprovi la Llei de la 

inversió estrangera, el Govern a través de l’ADI, 

contracti a dit a Monitor Group, de manera 

directíssima, sense informes comparatius entre 

diferents opcions d’empreses? 

Com pot ser que estiguin seguint aquest procediment 

tan poc transparent per una contractació que ens 

costarà a tots els andorrans i ciutadans d’Andorra 

1,5 milions d’euros? 

Quin tipus de planificació estratègica és aquesta? 

Molts ens preguntem, cap a on ens està portant 

aquest Govern? 

Encara bo que pel Govern de DA aquesta Llei és la 

seva llei estrella. Ja ho veiem. Ja veiem com 

procedeixen. Ja veiem amb quina cura i preparació 

segueixen els procediments. Senyors de DA, no tot 

s’hi val. La crisi no pot justificar que un Govern actuï 

de manera opaca, sobretot quan es tracta de 

gestionar els diners de tots nosaltres. No tenen 

excusa. Els ciutadans d'Andorra ens mereixem un 

Govern que actuï, que planifiqui les seves accions i 

les desenvolupi amb transparència i rigor. En 

contraposició, el Govern de DA compleix a la 

perfecció les tres "i"s: inactivitat, improvisació i 

ineficiència. Una clara demostració que no tenen 

projecte de país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Gilbert Saboya. 
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El Sr. Gilbert Saboya: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, de fet vostès ratifiquen la seva idea de sempre i 

amb els mateixos procediments de sempre. Que és 

bàsicament intentar generar insinuacions i demostrar 

ben poca cosa, sobretot quan es té les 

responsabilitats del Govern que és quan tocava. 

Permeti’m dir-li que exemples de planificació, primer 

permeti’m dir-li que vam arribar al Govern el 16 de 

maig, i a finals d’octubre, per primera vegada en 

molts anys hi havia pressupost votat. I per tant, el 

pressupost no es fa, fa tres mesos, presentat i votat 

en terminis previstos per primera vegada en molts 

anys. 

En temes de planificació, miri, en aquest concepte 

concret d’obertura econòmica. Des del primer 

moment que vam accedir a Govern, el primer que es 

va fer es posar l’accent en reformar tot el marc fiscal 

i això es va fer entre juliol i finals d’any. Durant 

aquest mateix moment -com a exemple de no 

planificació que vostè pretén vendre avui en dia-, es 

van treballar els models de convenis de doble 

imposició, que permeti’m dir-li, no n’hi havia cap, ni 

cap estudi, ni cap grup previst dins de 

l’Administració per portar-ho a terme, cap, i no 

entrarem en altres aspectes que vindrien a 

complementar-ho però que no són de directa 

aplicació en el concepte d’obertura econòmica.  

Per tant, en el mateix moment i, com a mostra de no 

planificació es van treballar els convenis de doble 

imposició, en el mateix moment es va preveure amb 

el Ministre d’Economia, el Ministeri de Finances i 

Turisme també, tota la planificació de la Llei 

d’obertura econòmica que es va començar a treballar 

un cop tancades les lleis fiscals i, com a no 

planificació que vostè comenta, des del mes de 

setembre d’aquell mateix any es va treballar en posar 

en marxa pel mes de juliol d’aquest any que és quan 

preveiem tenir votada la Llei d’obertura econòmica, 

tot un Pla d’implementació efectiva, tan efectiva que 

ja avui -perquè vam començar a treballar el mes 

d’octubre i novembre amb innovació amb sectors 

que avui no estaven presents a l’economia 

andorrana, com la salut i com les noves tecnologies 

de la informació-, tan efectiva i amb tan poca 

improvisació com ara demostra que Medichem i 

INDRA vam manifestar fa pocs dies la seva intenció 

d’instal·lar-se aquí a Andorra.  

Per tant, no em parli de manca de planificació, per 

favor. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entrem en el torn de les repreguntes. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, és que jo no sé com interpretar-ho, és a dir, 

vostè es queixa de que li dic que no tenen 

planificació... com s’entén de què el Govern tingués 

pressupost aprovat el mes de gener d’aquest any i en 

cap moment hi hagués una partida destinada a la 

contractació d’aquesta empresa!  

Vostès... sí, que són tres mesos perquè vostès 

contracten Monitor Group el mes de març, per tant, 

tres mesos avanç no havien previst ni vostès ni el seu 

grup parlamentari -que hagués pogut esmenar el 

Projecte de llei del Pressupost- no havien previst la 

contractació d’aquesta empresa. Digui’m si això no 

és improvisació.  

En referència a l’obertura econòmica i la queixa que 

no s’havien fet els convenis, etc., etc., bé, jo li 

recordo, el nostre govern va ser el primer que va 

començar a treballar cap aquesta direcció i va fer 

passos molt ferms i els haguéssim fet i s’ho haguessin 

trobat millor, si haguéssim pogut acabar i enllestir la 

feina -que recordo-, algunes persones d’aquesta 

Cambra se’n recordaran perfectament, no ens la van 

deixar acabar.  

Per tant, no ens digui que nosaltres no teníem clar 

cap on havíem d’anar, perquè si s’està fent el que 

s’està fent, és gràcies al treball que ens van deixar fer 

la legislatura passada. 

Jo voldria demanar en referència... en referència a la 

suposada planificació i transparència que vostè ens 

diu, jo vaig demanar... vaig fer una demanda 

d’informació, en la qual demanava diverses 

preguntes a banda de qui era el contractant de 

Monitor Group, que vostè ja m’ha aclarit que és 

l’ADI, vaig demanar el contracte també amb Monitor 

Group i, una de les coses que demanava era l’informe 

comparatiu que demostrés que Monitor Group era 

una de les empreses -dintre el ventall que pot haver-

hi- que més s’ajustava tant a nivell de preu com a 

nivell de prestació de serveis- i jo aquest informe no 

el tinc, jo el demanava i no el tinc, tinc el contracte, 

però l’informe no el tinc.  

Llavors jo li voldria demanar, existeix algun informe 

comparatiu que demostri que Monitor Group és la 

millor empresa a nivell de qualitat-preu per aquest 

projecte que vostès han previst?  

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Gràcies Sr. síndic. 

En quan al procés de selecció. Com li deia abans, el 

disseny de la iniciativa arrenca de seguida que 

arribem a Govern perquè de seguida que arribem a 

Govern, sabem que el procés d’obertura econòmica 

és molt important i ja des d’aquell moment, des del 

mes de setembre, comencem a dissenyar el que 

hauria de ser aquesta iniciativa d’obertura 

econòmica que comporta dos parts: la part legal, que 

es divideix en tres grans nuclis de desenvolupament 

normatiu que serien: la reforma de les lleis fiscals, la 

possible negociació d’un conveni de doble imposició 

passant per tot el treball preparatori que això 

requereix; i la Llei d’obertura econòmica. Aquestes 

tres, són la base de treball que es fa des del mes de 

setembre fins el recent mes de març. En paral·lel amb 

això i sabedors de que la planificació ens portaria que 

el mes de juny -si tot anés bé- tindríem una llei 

d’obertura econòmica aprovada, ens centrem en 

definir quin és el disseny d’aquesta iniciativa 

d’implementació efectiva perquè això no pretén ser 

un nou Pla estratègic, no ho pretén, perquè de plans 

estratègics ja en tenim i, per tant, això havia de ser 

una implementació efectiva que donés resultats 

tangibles, que és el que ens exigiran els administrats. 

I així ho està sent de moment, tot i que estem en una 

fase molt inicial, ja em demostrat que hi ha resultats 

tangibles possibles, perquè és possible fer una 

obertura econòmica a Andorra i que aquesta 

interessi a empreses estrangeres. 

Quan vam fer això, una de les primeres coses que 

pensàvem és que qui ens havia d’ajudar a fer aquest 

treball, havia de ser algú que tingués una capacitat 

demostrada, no tan sols en assessorar, sinó en 

transferir coneixements perquè érem absolutament 

conscients que només agafant la base de l’ADI, -un 

ADI hauré de dir, desmotivada i mancada 

d’orientació durant els dos anys anteriors, permeti’m 

que li digui- aquesta ADI havia de ser el nucli sobre 

el qual hauria de pivotar en el futur, l’obertura 

econòmica perquè és l’element idoni per la seva 

capacitat d’articular el sector públic i el sector privat 

amb una mateixa iniciativa... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, Sr. ministre. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Era molt important que hi hagués una empresa que 

pogués assegurar un bon aprenentatge, una bona 

transferència de coneixements, era molt important 

que fos una empresa global que pogués tenir 

experiència en processos similars, especialment en el 

sector públic, -una especialització en el sector públic- 

però que no deixes –per això- de tenir contactes 

importants amb agenda, amb aquelles empreses que 

podrien ser candidates a suportar tant el procés de 

diversificació econòmica com el de reforçament de 

sectors ja existents, havia de ser una empresa que 

tingués també una forta experiència en captació 

d’inversió -i aquesta empresa tenia en private equity 

2, 5 bilions d’euros sota mandats de gestió i a demés 

s’ha especialitzat en captar finançament a través de 

fons sobirans amb iniciatives de turisme molt 

properes- i també permeti’m que li digui, en el 

moment que vam anar prenent contacte amb ells i si 

vol després li puc comentar quines altres empreses 

vam estar analitzant, tot i que no hi ha un informe, 

però perquè el perfil d’aquesta era idònia, si em 

permet en un minut posterior li podré anar ampliant- 

aquest perfil de “Monitor” era... 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre, hauria d’acabar si us plau... 

El Sr. Gilbert Saboya: 

El que nosaltres vam pensar absolutament idoni. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, si existeix l’informe si... li demanaria si, si... me’l 

podria fer arribar vist que ja és una documentació 

que vaig demanar i estaria interessat en disposar-lo.  

Sap que passa Sr. ministre? Que vostès diuen que... a 

mi em preocupa el tema de la contractació. Vostès 

diuen que és l’ADI que ha contractat, evidentment, 

el procediment seguit és correcte -ho he de 

reconèixer, no en tinc cap mena de dubte-, el 

problema és que hi ha confusió i, vostès l’han 

provocat aquesta confusió i una d’elles és la 

presentació en roda de premsa que vau fer de la 

contractació de Monitor Group. 
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Llavors, a mi m’agradaria saber si va ser l’ADI que va 

contractar aquesta empresa, qui va presentar a 

Govern -a l’edifici de Govern- quines persones van 

presentar, doncs, la contractació de Monitor Group 

aquell dia, el dia 9 de març. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Sí, molt breument. 

Pel tema de les diferents empreses, nosaltres vam 

mirar bàsicament cinc empreses, que eren: McKinsey, 

Booz & Company, The Boston Consulting Group, Bain 

i Monitor.  

Molt breument, i si vol desprès li puc ampliar.  

McKinsey, el plantejament primer era un 

plantejament, doncs, que ja havíem experimentat, 

havien fet el projecte d’ “Andorra 2020”, un 

plantejament molt més estratègic, molt menys 

orientat a resultats i a generar impactes -aquest és el 

tipus de plantejament que normalment McKinsey fa-.  

Booz & Company que és una altra empresa candidata 

que nosaltres havíem vist amb molt prestigi, és una 

estratègia molt més aportada sobre capacitats 

organitzatives del sector públic, no amb diversificació 

econòmica i amb una presència molt limitada a 

Europa, ja que té molta presència a Estats Units i al 

Mitjà Orient.  

The Boston Consulting Group està molt més enfocada 

cap al sector privat i amb estratègies de 

desenvolupament d’aquest sector privat, 

especialment, en el sector d’energia amb 

metodologia Lean i amb TICs. 

I Bain està majoritàriament dedicada al sector privat, 

tot i que aquesta sí que tenia una forta implantació 

amb temes de private equity i de fons d’inversió.  

Monitor ens va semblar l’excel·lent equilibri entre un 

especial èmfasi amb diversificació econòmica i 

competitivitat - no cal que digui que el seu fundador, 

Michael Porter, és una de les primeres figures a 

parlar de competitivitat i específicament en 

competitivitat de les nacions- i per tant, ens va 

semblar que era la que oferia el millor equilibri entre 

aquestes capacitats, la capacitat de generar, de 

prendre riscos amb empreses perquè generen... ells 

inverteixen en la empresa i per tant, coneixen molt 

bé el món empresarial, falta que ens fa aquí, perquè 

hi ha moltes empreses aquí que tenen molt potencial 

i que no saben els mecanismes per sortir fora, i que 

se’ls ha d’ajudar i que això també és un aspecte del 

projecte. 

Pel que fa a la presentació, a la presentació hi havia 

quatre membres del Consell d’Administració, el 

president (el Sr. Jordi Alcobé), jo mateix, el Sr. Marc 

Pantebre i el Sr. Xavier Altimir si no recordo 

malament. A la taula el Sr. Carles Aleix també 

estava... per tant, hi havia cinc membres del Consell 

d’Administració a la presentació i a la taula per 

deferència, vam intentar no ser-hi assentats, els dos 

ministres que estem al Consell d’Administració. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, li agraeixo l’explicació però si em pogués facilitar 

l’informe... li agrairia. 

Una darrera qüestió: Vostès van debatre durant 

força temps quina seria la quantia final de què 

disposaria el ministre de Turisme per desenvolupar 

totes les accions turístiques, etc... no? I vam estar 

veien que hi havia un ball de xifres amb les quals no 

es posaven d’acord en què si es doblaria, si no es 

doblaria... que recordo que el fet de doblar era un 

compromís electoral. Bé, finalment casi, casi es va 

doblar, però clar, la sorpresa és que ara veiem que 

part del pressupost de Turisme ve a cobrir aquesta 

contractació. 

Tornem a dir lo de la planificació. Està clar que amb 

el pressupost de Turisme aquests diners no estan 

previstos que anessin a parar a la contractació 

Monitor Group, per tant, la meva pregunta seria si em 

pogués confirmar que part dels diners que aniran a 

Monitor Group provenen de la partida de Turisme i 

que són exactament 450.000€. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula el Sr. Gilbert Saboya. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Gràcies Sr. síndic. 

Aviam, pel tema del Turisme, ja li he dit abans -com 

deia- que nosaltres quan vam elaborar el pressupost 
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entre setembre i octubre, en el mateix temps 

estàvem iniciant les converses amb la gent de 

Monitor que van culminar a finals d’any. 

En aquestes converses, nosaltres ens vam assegurar 

que el projecte fos un projecte únic, que no fos 

comprar un “copiar/ pegar” d’un projecte ja fet 

perquè tenim una especificitat molt gran i Monitor 

mai havia estat en un país de 70.000 habitants 

treballant, ens vam assegurar... i això li ho puc 

assegurar que és molt important perquè he tingut la 

responsabilitat de portar projectes de consultoria 

sovint en el passat, amb millors o pitjors resultats 

segons els temps, però li puc assegurar que el fet de 

poder comptar en aquest cas amb quatre 

professionals específicament, amb un dels socis de 

Boston, Bill Miracky, amb el responsable de la 

mateixa iniciativa a Navarra... vostè sap que a 

Navarra es va conduir una iniciativa similar molt 

més focalitzada en diversificació estratègica que es va 

presentar l’abril de 2011. Nosaltres gràcies a les 

relacions amb Navarra, vam interessar-nos per com 

havia anat, -perquè a demés ho havien fet amb 

Monitor Group - i com havien, sobretot, traspassat el 

coneixement cap a la seva estructura. 

Aquí li he d’explicar que vam anar a visitar 

Fundación Moderna que és qui va donar continuïtat 

al Plan Moderna i li puc assegurar que vam quedar 

plenament convençuts que seria una molt bona 

selecció la de treballar i que tinguéssim aquesta idea 

que l’ADI pogués ser una base, però que s’anés 

transformant com es va fer a Navarra. 

La persona que va portar el projecte de Navarra, està 

involucrada personalment en aquest projecte i la 

persona que va portar el projecte de turisme a 

Marroc i que va aixecar 2.500 milions d’euros 

d’inversions en fons sobirans per finançar aquests 

projectes, també ha estat directament involucrada. 

Per tant... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, Sr. ministre... 

El Sr. Gilbert Saboya: 

... des d’aquest punt de vista... era només un petit 

complement al que m’ha demanat abans. Sàpiga que 

sí, que es veritat si vostè pensa que turisme 

justament no necessita també d’activitats de reforç a 

la seva competitivitat, estarà d’acord amb mi que 

segurament serà desitjable que una part dels treballs 

que es facin en aquesta iniciativa redundin en bé de 

la potenciació del turisme, ja sigui perquè reforça 

elements comercials, ja sigui perquè reforci nivells 

d’accés o ja sigui perquè reforci a nivell d’iniciatives 

noves. 

Per tant, us confirmo que a les partides que s’han 

posat a disposició són 450.000 € provinents 

d’Andorra Turisme i que la setmana que ve, si el 

suplement de crèdit prospera, aquesta partida 

quedarà alliberada i es dedicarà a d’altres coses, i li 

puc assegurar que si en el procés d’execució del 

pressupost podem estalviar-nos aquests 1,5 milions 

en d’altres coses, us puc assegurar que ho farem. Però 

en cap moment podríem permetre’ns... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant si us plau... 

El Sr. Gilbert Saboya: 

De no executar altres compromisos que sí que 

havíem detectat de d’un principi perquè no existia 

cap mena de previsió, ni de treballs, ni d’estructures 

de suport per dur-les a terme. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Si no hi ha més repreguntes, doncs passem a la 

tercera de les preguntes. 

3. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Gerard 

Barcia Duedra, Conseller General del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata. 

Fou presentada per escrit de data 30 

d’abril del 2012, relativa a la situació del 

litigi judicial entre els socis privats de 

CTRASA (CESPA i NOVERGIE) i 

l’Estat. 

Fou registrada amb el núm. 385 i s’ha publicat en el 

butlletí núm. 27/2012 del 30 d’abril.  

Exposa la pregunta el Sr. Gerard Barcia Duedra. 

El Sr. Gerard Barcia: 

Gràcies Sr. síndic. 

El dimecres 11 d’abril del 2012 el ministre de 

Turisme i Medi Ambient, va confirmar als mitjans de 

comunicació que el Govern havia fet aturar el 

procediment judicial entre l’Administració i els socis 

privats de CTRASA -l’empresa espanyola CESPA i 

l’empresa francesa NOVERGIE- perquè, segons 

paraules del ministre Camp, “s’estan mantenint 

converses per arribar a la millor sortida possible”. 
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Atesa aquesta declaració ministerial es pregunta al 

Govern: 

Per quins motius el Govern ha fet aturar el 

procediment judicial que oposa l’Estat a les empreses 

CESPA i NOVERGIE? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern, respon el Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca:   

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament Sr. Barcia, quan l’actual Govern va 

assumir les seves funcions com a soci de CETRASA 

es va trobar amb els comptes del 2009 impugnats a la 

Batllia, els comptes del 2010 sense aprovar, unes 

relacions trencades entre els socis amb la lògica 

afectació en el funcionament de la societat i diversos 

litigis a la Batllia entra la societat CETRASA i els 

socis estrangers és a dir, la societat espanyola CESPA 

i la societat francesa NOVERGIE. 

El Govern va entendre i entén, que CETRASA és 

una societat estratègica, que gestiona un servei 

públic i aquella situació va generar alarma i 

preocupació, per aquest motiu el primer que es va 

fer, d’una part va ser restablir el diàleg entre els socis 

privats i els socis públics i una altra, iniciar un 

anàlisis de la situació general de la societat i de cada 

un dels conflictes en curs en particular. 

Totes dues iniciatives, entenem, que eren necessàries 

per poder afrontar amb garanties i en defensa de 

l’interès general un procés de solució a una situació 

enquistada. 

Per facilitar aquestes negociacions, les parts, de mutu 

acord, van acordar l’aplaçament per uns mesos de 

tots els tràmits judicials en curs. Aquesta és una 

decisió que no afecta en res -i cal deixar-ho clar- als 

interessos de les parts en el judici, ja que es poden 

reprendre en el mateix punt on es trobaven en el 

supòsit que finalment qualsevol de les parts ho cregui 

oportú, en constatar-se que no s’és capaç d’arribar a 

una entesa si aquest fos el cas. No desitjat d’altra 

banda, ja li puc dir. En definitiva el Govern va creure 

que no tenia cap sentit gastar energies i diners en 

litigis sense tenir un coneixement acurat del dossier, 

analitzar la solidesa dels arguments de les dues parts i 

esbrinar les possibilitats reals d’entesa per solventar 

una situació que insisteixo ja estava enquistada a la 

societat CETRASA. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Gerard Barcia, té la paraula. 

El Sr. Gerard Barcia: 

Gràcies Sr. ministre. 

Perdó! Sr. síndic. 

Miri, Sr. ministre vostè em sembla que esquiva la 

realitat. Que els socis privats de CETRASA, la 

societat mercantil espanyola CESPA i la societat 

mercantil francesa NOVERGIE, van instar l’any 

2010 un judici civil contra l’estat andorrà formulant 

una reclamació dinerària important. 

Que el Govern va contestar a la demanada 

formulant una reclamació a CESPA i a NOVERGIE 

per considerar que havien percebut una xifra 

dinerària important. NOVERGIE 450.000 € fins 

l’abril del 2010 i CESPA 807.000 € també fins l’abril 

del 2010. 

Sobre la base d’uns contractes de prestació de serveis 

i que aquests eren uns contractes no reals, sinó 

simulats, només destinats de fet a remunerar aquelles 

societats per conceptes no explicitats en els 

contractes. I que aquesta simulació tenia com a 

única finalitat, la de compensar a CESPA i 

NOVERGIE de les sumes que havien estat abonades 

a altres socis que havien deixat l’empresa i també 

satisfer-los uns ingressos només per la seva 

participació social. 

I finalment, que durant tot un any aquest Govern ha 

buscat la manera de renunciar al rescabalament que 

el govern socialdemòcrata va reclamar judicialment 

a CESPA i NOVERGIE. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern? 

Sr. Jordi Cinca, si vol afegir alguna cosa... 

El Sr. Jordi Cinca: 

En tot cas entenc que no hi ha cap pregunta, però... 

(Comenta rient)  

Per tant, hi ha gran poca cosa a dir. En tot cas doncs 

només una qüestió.... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Cinca, estàvem al torn de la rèplica i la dúplica.... 
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El Sr. Jordi Cinca: 

En tot cas, el Sr. Barcia em deia que jo no volia 

eludir res, m’he limitat a contestar la pregunta. La 

pregunta era si realment s’havien suspès o s’havien 

aplaçat els judicis i efectivament s’han suspès per les 

raons que he dit abans i per tant, això és el que li he 

respost. 

En quant al litigi al qual ell fa referència, és un dels 

varis que hi ha, no és l’únic, i efectivament és un dels 

que també s’ha suspès perquè s’han suspès tots. 

Entenem que aquí hem de fer una anàlisi global de la 

situació, i aquest és un dels importants, 

efectivament, hi ha una demanda econòmica per 

part de les dues empreses de les que ja hem fet 

referència i aquesta demanda va portar lloc a una 

altra demanda reconvencional, en aquest cas per 

part del Govern d’Andorra, reclamant també una 

quantitat per uns serveis prestats que es pretenien 

simulats. Però no és l’única, i n’hi ha una que em 

sembla que es prèvia i que cal esmentar, perquè en 

tot cas, està a la base de tot això, i és també una 

demanda que en aquest cas, aquestes dues societats 

van fer contra una decisió de la Junta General de 

CTRASA, de formular uns comptes a partir d’un 

canvi de criteri comptable, que en aquest cas els 

socis no compartien, i per tant aquí, és on es 

comença a generar tota una sèrie de conflictes, i això 

genera una causa, en aquest cas ja a principis del 

2010 que continua amb els que ha esmentat el Sr. 

Barcia. 

En tot cas, és cert, nosaltres hem cregut que calia 

una anàlisi global de la situació, i anar veient com es 

podia anar desenredant una situació que en res 

afavoreix el funcionament de la societat d’un servei 

bàsic, que és el de la gestió dels residus que genera 

aquest país. I per tant, això és el que estem fent, ho 

estem analitzant amb deteniment. Algunes de les 

qüestions ja les tenim suficientment clares com 

perquè puguem avançar i altres doncs continuaran 

en aquest procés d’anàlisi. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem ara en el torn de les repreguntes. 

Sr. Gerard Barcia. 

El Sr. Gerard Barcia: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre, la repregunta ve ara, després de la seva 

dúplica. 

Sr. ministre, diu que s’està buscant un acord. Ens vol  

precisar de quin acord es tracta? En quins termes es 

busca? I quins possibles menys guanys representarà 

per l’Estat Andorrà aquest acord? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca:  

El que estem intentant és buscar una solució a 

l’actual situació, insisteixo de bloqueig entre els socis 

de la societat CTRASA. 

Ara per ara, no li puc quantificar cap menys guany ni 

res per l’estil, perquè d’entrada no hi ha cap voluntat 

de què n’hi hagi cap. En tot cas, si hem de trobar una 

solució ha de ser una solució que respecti els 

interessos generals de l’Estat Andorrà i per tant, que 

en cap cas sigui “gravosa” en relació a la situació que 

ja preveu el contracte de concessió que en el seu 

moment es va signar. 

I per tant, jo confio que serem capaços de trobar una 

solució sense tenir que arribar als límits que s’havia 

portat aquesta situació durant l’any 2010, però que 

al mateix temps vulgui dir que hi ha una situació, 

que s’ha trobat una situació que no es “gravosa” per 

l’Estat Andorrà, i li puc assegurar que si aquesta 

solució passés per tenir un perjudici per a l’Estat 

Andorrà, nosaltres no l’acceptaríem.  

Li deia abans que això s’ha d’anar fent per fases i el 

primer que farem és veure, i en aquest sentit ja li puc 

avançar que al nostre entendre no es va prendre una 

bona decisió canviant el criteri comptable, que es va 

impulsar a l’any 2009, el que farem doncs és revisar 

aquest acord i d’entrada portar la societat a la 

normalitat, i és aprovar els comptes del 2009, 

aprovar els comptes del 2010, i després doncs un cop 

fet això analitzar també els comptes del 2011, que 

estan en fase de ser auditats. I a partir d’aquí, amb la 

situació ja normalitzada, doncs intentar veure si 

podem trobar una solució, i insisteixo, que ens 

garanteixi el servei de gestió dels residus, sense que 

això suposi cap mena de menys cabalament per 

l’Estat Andorra. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. Gerard Barcia. 
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El Sr. Gerard Barcia: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre, de la seva resposta en concloc que fa un 

any que busquen i encara no han trobat cap sortida. 

Per tant, seria desitjable que no busquessin gaire 

temps més. I ara ve la meva repregunta. 

Sr. ministre, creu normal que quan es tracta de 

rescabalament de diners públics i per tant d’un tema 

d’estat que un govern matisi, suspengui o aturi un 

procediment judicial endegat per l’anterior govern 

sense ser capaç d’explicitar-ne un abast i un 

contingut? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

En quant al temps, convindrà vostè amb mi, a més a 

més perquè va tenir responsabilitats a Govern, que el 

tema no és fàcil i la prova és que vostès van acabar 

endegant aquest procés després d’un any i mig 

d’anàlisis, per tant encara em deu quedar mig any. 

Però en qualsevol cas, sí que li puc dir que el que 

seria greu, és que haguéssim retirat les demandes 

perquè això hauria pogut ser interpretat com que 

fèiem una interpretació a favor dels altres 

demandants. El que estem fent és analitzar la 

situació i veure doncs si som capaços d’arribar a una 

solució, que insisteixo, el que no ha de ser en cap 

cas, és “gravosa” per l’Estat Andorrà. I no hi ha més 

història. Es podria avui en dia quantificar l’impacte 

de perdre els plets que hi ha avui en dia en marxa i 

també l’impacte de guanyar-los. Bé, evidentment, 

però el que primer hauríem de convenir, si estem 

d’acord en tot allò que vostès en el seu moment van 

manifestar i insinuar, i finalment posar negre sobre 

blanc en aquestes demandes, per veure si estem 

d’acord amb les seves tesis a l’hora de defensar 

aquests plets. Si hi estem d’acord, doncs els 

continuarem i si no hi estem d’acord, no els 

continuarem. En aquest cas, amb un dels casos, que 

és la demanda que les dues empreses han fet contra 

Govern, contra la decisió de CTRASA, perdó, 

d’aprovar els comptes del 2009, amb un canvi de 

criteri comptable, doncs després de l’anàlisi hem 

arribat a la conclusió que aquest canvi de criteri 

comptable no està justificat i per tant es pot tornar a 

la situació anterior, que en cap cas condiciona què 

s’ha de fer amb els altres plets. 

Bé amb aquesta anàlisi rigorós anirem avançant en el 

conjunt de tots els processos que tenim oberts. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. Gerard Barcia. 

El Sr. Gerard Barcia: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, després d’haver-lo escoltat atentament a totes 

les preguntes i repreguntes que li he fet, m’ha 

semblat entendre que acceptava que hi havia 

d’haver rescabalament. I per tant, doncs, aquí va la 

meva pregunta. 

Pensa que aquesta espoliació ha de quedar impune 

limitant-se a recuperar els cabals per mitjà d’una 

acord amistós? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Jordi Cinca, té la paraula. 

El Sr. Jordi Cinca: 

En tot cas, penso que seria més correcte dir, que 

vostè tenia preparada aquesta repregunta i la tenia 

de fer tant sí com no. No em digui que la fa perquè 

m’ha escoltat atentament perquè en cap cas he 

parlat de res del que acaba de dir.  

(Diu entre rialles) 

Però en tot cas, penso que no hi ha, que ara per ara 

no li puc donar resposta en el sentit que no tinc 

proves evidents a hores d’ara que hi hagi hagut cap 

espoliació. Li puc dir, que si arribem a aquesta 

conclusió actuarem conseqüentment, i per tant 

defensarem els interessos de l’Estat Andorrà i farem 

el necessari perquè se’ns rescabali aquesta suposada 

espoliació, i que si arribem a la conclusió que no hi 

ha indicis ni proves suficients per tirar endavant una 

acusació d’aquest calibre doncs, evidentment 

actuarem amb conseqüència i intentarem que la 

societat torni a la seva normalitat. No li puc dir altra 

cosa, no em faci dir el que no he dit. A hores d’ara jo 

no tinc cap indici suficient com per pensar que hi ha 

o no una espoliació. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. Gerard Barcia. 
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El Sr. Gerard Barcia: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí Sr. ministre, jo les preguntes les porto escrites 

igual que vostè les respostes. La meva pregunta és la 

següent: 

Em pot dir un termini en què vostès pensin actuar i 

trobar una solució definitiva a aquest tema, si us 

plau? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Convindrà amb mi que vostè ho té més fàcil. Vostè 

és el que fa la pregunta, jo no la puc portar escrita 

perquè no la sé.  

(Diu entre rialles) 

En tot cas, miri, no li puc donar una data exacta. Ja 

li he dit que pel que fa a un dels litigis, entenc que 

quedarà resolt perquè aquest Govern ha arribat a la 

conclusió que no hi havia elements suficients ni 

elements que justifiquessin el canvi de criteri 

comptable que es va propiciar l’any 2009. Per tant, el 

que nosaltres hem convingut i així ho hem donat 

com a instruccions en els membres del Consell 

d’Administració, que representen els interessos del 

Govern, el que hem demanant és que s’aprovin els 

comptes tornant al criteri comptable que havia 

prevalgut a la societat des dels seus orígens, això sí, 

introduint-hi totes les recomanacions que en els seus 

diferents informes ha anat donant el Tribunal de 

Comptes. I per tant, aquests quedaran ja recollits, 

tots ells. I un cop fet això, anirem per la següent 

qüestió, i espero que amb els més breus terminis, 

perquè efectivament, i amb això puc estar d’acord 

amb vostè, el que no convé és allargar eternament 

aquest conflicte. 

El Sr. síndic general:   

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Si no hi ha més repreguntes, passem, doncs, a la 

quarta de les preguntes. 

4. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. David 

Rios Rius, Conseller General del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 

de data 30 d’abril del 2012, relativa al 

secretari d’Estat de la Funció Pública. 

Fou registrada amb el número 386, i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2012, del 30 d’abril. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que un any després de la presa de possessió del 

Govern de DA encara no ha nomenat un secretari o 

una secretària d’Estat de la Funció Pública, 

pregunto: 

Quan té Govern previst nomenar un secretari o una 

secretària d’Estat de la Funció Pública? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon pel Govern, el Sr. cap de Govern Sr. Antoni 

Martí. 

El Sr. cap de Govern:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Rios, vostè em va fer gairebé la mateixa pregunta, 

però té tot el dret de tornar-la a fer, el dia 3 de 

novembre de l’any passat. La veritat li diré així de 

clar, no hem avançat massa, de tenir vocació amb les 

preguntes i les repreguntes, de tenir l’intercanvi 

d’opinió és democràtic, que en aquesta sala ens 

devem tots de fer. 

El Govern, Sr. Rios, nomenarà un secretari o una 

secretària d’Estat de Funció Pública tan bon punt 

disposi del perfil adequat. Mentrestant, i en virtut 

del principi jurídic, que en vam parlar, també 

l’ultima vegada, que diu que qui pot més també pot 

menys, les funcions del secretari d’Estat de la Funció 

Pública estan sent desenvolupades perfectament pel 

ministre de Finances i Funció Pública, el Sr. Jordi 

Cinca. Si analitzem, si em permet, l’obra dels 12 

primers mesos d’aquest Govern, és evident, almenys 

és la meva opinió i penso que compartir-la és 

bastanta gent i bastants funcionaris, és evident que 

la funció pública no ha quedat desatesa. Per tant, 

agraeixo la seva preocupació, la seva nova 

preocupació, per la vacant en aquest càrrec, però li 

he de dir que aquesta vacant no ha produït, ho deia 

doncs, abans, cap classe de disfunció. Tan bon punt 

disposem de la persona adequada, evidentment que 

obrirem la vacant. 

És cert, també, que el Govern es proposa dur a 

terme, vostè ho sap i és d’actualitat, una ambiciosa 
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reforma de la funció pública per fer sostenible la 

nostra administració. És cert que aquesta reforma 

serà, no ens enganyem, complexa i costosa i que un 

secretari d’Estat o secretària d’Estat de la Funció 

Pública seria una ajuda molt necessària per al 

Govern en el seu conjunt, i estic segur que puc parlar 

en nom del ministre i també per al ministre de 

Finances en particular. Però precisament per la 

complexitat de les tasques del futur secretari o 

secretària de la Funció Pública, el Govern no es vol 

precipitar en aquest nomenament. I en definitiva li 

estic contestant bàsicament, doncs, el mateix que li 

vaig contestar el 3 de novembre de l’any passat. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

No, si queda clar que el Govern no es precipita, 

després d’un any buscant una persona... 

Miri, el cap de Govern se n’ha recordat perfectament 

i els Srs. consellers i la gent que ens està seguint des 

de casa potser hagin tingut una sensació de déjà vu o 

de déjà vécu. 

Estiguin tranquils, que no és una sensació, és que 

realment ho vam viure fa 6 mesos. Per tant, 6 mesos 

més 6 mesos, fa un any i la situació és exactament la 

mateixa. 

Tal com ja vaig argumentar fa mig any, recordem 

que llavors s’estava fent una reforma relativament 

senzilla de la funció pública, que recordem com va 

acabar, ens preocupa que després d’un any de 

govern, el Govern no estigui complint el que marca 

l’article 9 de la Llei de la funció pública, encara que 

el cap de Govern repeteixi que qui fa més pot fer 

menys, però no està complint l’article 9 de la Llei de 

la funció pública i que diu: “En l’àmbit de 

l’Administració general, la Secretaria d’Estat de la 

Funció Pública és l’òrgan responsable de l’aplicació 

d’aquesta Llei, dels seus reglaments i de la impulsió 

dels sistemes de gestió aplicables a la funció pública”. 

Fa sis mesos, esforçant-nos força, -també ho hem de 

dir-, podíem entendre que el nou Govern tingués 

dificultats a designar una persona per ocupar aquest 

càrrec. Després de 6 mesos, -com he dit abans- ja no 

s’hi val, és que no tenen excuses. 

Volem repetir i manifestar la nostra preocupació i 

inquietud per la manera com el Govern està 

gestionant la Funció Pública. Lluny del discurs 

optimista del cap de Govern que apuntava la 

satisfacció del col·lectiu funcionarial amb el Govern 

de DA, els hi he de dir que el que està passant a 

l’Administració, precisament no va en aquest sentit. 

Amb la mirada posada en una reforma profunda de 

la Llei de la funció pública, ara més que mai cal que 

la Secretaria d’Estat de la Funció Pública s’ocupi 

amb una persona que, sobretot, empatitzi amb els 

sindicats de l’Administració i que permeti assolir els 

objectius de la negociació sense acabar en una 

imposició tal com es va fer en l’elaboració de la Llei 

de la contenció de la despesa en matèria de personal. 

Esperem que Govern rectifiqui tan aviat com sigui 

possible i que pensi que la funció pública és un dels 

motors d’aquest país i que, per tant, se la prengui 

seriosament. 

Està clar que “esports” se la prenen seriosament, de 

seguida van nomenar un secretari d’Estat d’Esports i 

a Interior exactament igual. També existeix un 

secretari d’Estat d’Interior. 

Torno a repetir les tres “i”s: inactivitat, improvisació 

i ineficiència. Tinc por que això acabi esgarriant 

l’Administració pública, encara que hi ha molts que 

ja els aniria bé. Per això demanem el màxim de rigor, 

planificació, empatia i efectivitat per afrontar el 

repte tan important que tenen de la reforma de la 

Llei de la funció pública. 

Espero que no hagi de fer aquesta pregunta d’aquí sis 

mesos més. Perquè en aquests cas, hauran demostrat 

la incapacitat per trobar una persona adequada i el 

que és més greu, és que potser el seu projecte de 

funció pública no hi ha ningú que se’l cregui. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Rios, jo li agraeixo tres coses. 

Una, que per primera vegada i això és una novetat 

dins de les intervencions del Partit Socialdemòcrata 

o el Grup Parlamentari Socialdemòcrata, vostès no 

han dit el Govern de DA, i per tant, ja comencen a 

entendre que és el Govern d’Andorra. 

Dos, que no ha dit “el Govern dels millors” amb 

aquella història una mica de mofa, no? 

I tres, també li agraeixo des d’ara que em doni 6 

mesos més. 
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De totes maneres és evident que aquest és un tema 

seriós. Però fixi’s bé, l’última vegada vam tenir 

l’ocasió de parlar-ne de forma molt distesa. Jo li vaig 

donar, i a demés vaig fer, ho vaig fer amb tot humor i 

sense maldat, li vaig que no calia que demanés 

l’empara del síndic. A demés vostè té un informe del 

Gabinet Jurídic que diu el contrari del que vostè 

estava mencionant, és a dir allò que jo feia referència 

de “què qui pot més pot menys”. Per tant, en això no 

hi tornaré, però el té. Sense l’empara del síndic, 

directament, des de les meves carpetes a les seves 

mans, així també es fa política de pressa. 

Però és que em sembla, Sr. Rios, que vostè vol fer 

polèmica, -permeti’m que ho digui- d’allà on no n’hi 

ha, o no n’hauria d’haver-hi. Ho deia abans, el 3 de 

novembre vostè em va preguntar el mateix en 

aquesta Cambra i jo li vaig dir que buscàvem un 

perfil tècnic -i no polític- per dirigir la Secretaria 

d’Estat de la Funció Pública. Vostè em va expressar 

com ha fet avui, el seu neguit per saber qui assumiria 

les funcions, gràcies per donar-me 6 mesos, que la 

Llei atribueix al secretari d’Estat de la Funció 

Pública, i jo ja li vaig dir que ho feia el ministre de 

Finances i que fins i tot havíem encarregat un 

informe, el que feia referència, doncs, al Gabinet 

Jurídic. Està exactament tot igual.  

Amb tot el respecte: què vol ara repetir el debat del 

novembre? Si vol ho farem, no faltaria més, és la 

meva obligació de contestar a totes i cada una de les 

preguntes dels Srs. consellers. 

I vostè, el que vol de veritat és posar de manifest que 

encara no hem nomenant un secretari d’Estat de la 

Funció Pública. 

Llavors jo li demano Sr. Rios, realment creu que això 

és l’important? L’important és que les tasques de la 

Secretaria d’Estat de la Funció Pública es 

desenvolupen en aquests moments amb normalitat i 

que el ministre Cinca, que em sembla que té 

empatia, pot tenir molts defectes, però em sembla 

que té una mica d’empatia. En tot cas té alguna cosa 

més que empatia, el que diu clarament com està la 

situació, per exemple, de les jubilacions i explica i 

dóna la cara en nom del Govern d’Andorra en 

primera persona. Ja no es tenir empatia, és tenir 

empatia i responsabilitat i a més a més, en aquests 

moments, que les coses no són fàcils, és tenir 

valentia política. 

Però dir que és alguna cosa superior a l’empatia, dit 

passant. I, per tant, es desenvolupa amb normalitat i 

assumeix les funcions, doncs, el ministre Cinca amb 

les dos “e”s, no amb les tres “i”s, amb les dos “e”s que 

són: eficàcia i eficiència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. David Rios, si vol fer alguna repregunta... Hi ha 

alguna repregunta? 

El Sr. David Rios: 

Gràcies.  

Sr. cap de Govern, les preguntes normalment van 

d’una banda del parlament cap a l’altra, no a la 

inversa. Jo li agrairia que no em preguntés a mi 

perquè no és la funció que tinc de respondre a les 

seves preguntes; en canvi, sí que és la seva funció el 

respondre les meves. Miri... Amb tots els respectes li 

dic, eh? 

Sap quin és el problema? que quan es va fer la Llei 

de la funció pública, per què es va fer la menció que 

era important que hi hagués una Secretaria d’Estat 

de la Funció Pública? És important perquè la funció 

pública -i així ho determina la Llei- el que fa és que 

necessita un gestor tècnic, no polític, per gestionar 

els funcionaris de l’Administració, i això garanteix el 

bon funcionament de l’Administració que el superior 

immediat de tots els funcionaris sigui un càrrec 

tècnic i no polític, per tant, em preocupa molt que 

vostè estigui molt còmode en què un càrrec polític 

estigui gestionant el dia a dia de la funció pública, el 

dia a dia de la funció pública, que és funció de la 

Secretaria d’Estat de la Funció Pública. 

Per tant, si jo vaig equivocat potser vostè ara m’ho 

rectificarà amb la pregunta que li faré: actualment 

les funcions assignades al secretari d’Estat de la 

Funció Pública qui les està executant? -les funcions 

del dia a dia-. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula el Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

No ho tornaré a fer, no m’ha semblat que estigués... 

He vist que un company li passava un paperet dient: 

“Avisi al Sr. cap de Govern que no pot fer 

preguntes”... Doncs, no en faré més. 

(Se senten rialles) 

Una vegada dit això, doncs miri, tenim dins... Ho dic 

i ho dic cada vegada que puc i cada vegada que 

podem els ministres ho diem i ho diem amb orgull: 

tenim dins del Departament de la Funció Pública al 

dia a dia grans professionals, i que vull saludar avui i 
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que fan la feina del dia a dia, i en definitiva també ho 

comparteix amb vostè i jo penso que vostès ho van 

fer, fixi’s... no sempre s’ha de fer política. Quan 

tinguem... i en la meva intervenció també ho he dit... 

quan tinguem el secretari o la secretària de la Funció 

Pública, serà un càrrec de perfil tècnic com va ser, 

penso jo, tècnic el que van nomenar vostès. 

Per això a mi també em sembla essencial i ho 

buscarem així, i a la meva intervenció ho he fet. 

A la contesta a la seva pregunta, per no allargar-me 

gaire però, si un cas, simplement fer una petita 

matisació és que el dia a dia ho fan gran professionals 

de l’Administració pública que n’hi ha una colla en 

aquest país. 

L’altra cosa és que... no sé si ho hem de fer avui, però 

si fa falta ho farem. Però jo no li ho vull llegir perquè 

em semblaria fins i tot perdre una mica el temps, el 

que vostè també deu tenir els ulls perquè suposo que 

no ho ha tirat, no? que és l’informe del Gabinet 

Jurídic i em sembla que li queda contestada cada una 

de les seves preguntes. 

Jo m’esforço de contestar al Sr. conseller com és la 

meva obligació, el millor que sé i no sé més. 

Jo li dic que el ministre qui pot més, pot menys i 

l’informe ho diu de forma molt clara, no dic que no 

sigui necessari un secretari o una secretària de la 

Funció Pública, l’estem buscant i, esperem que 

aquesta pregunta que la fa vostè amb tota cortesia no 

la tingui que reformular d’aquí a sis mesos. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta?  

Si no hi ha més repreguntes, doncs, passem a la 

cinquena de les preguntes. 

5. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada per la M. I. Sra. Rosa 

Gili Casals, Consellera General del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 

de data 30 d’abril del 2012, relativa a 

l’estadi nacional i a la seva utilització 

Fou registrada amb el número 387 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 27/2012, del 30 d’abril. 

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili Casals. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gràcies Sr. síndic. 

El dia 16 d’abril rebia la resposta de Govern a les 

meves preguntes escrites relacionades amb el nou 

estadi nacional. Una de les preguntes que vaig 

formular es referia a la planificació d’ocupació del 

camp del Consell un cop finalitzades les obres, que es 

preveu que s’acabin a la tardor del 2013. En la seva 

resposta, Govern, afirmava no tenir encara cap 

planificació d’utilització i que aquesta es faria 

posteriorment en concertació amb la Federació 

Andorrana de Rugbi, el VPC Rugbi XV i la 

Federació Andorrana de Futbol. 

Aquesta declaració feta pel Govern, pregunto: 

En quin estat es troben les converses amb els 

diferents implicats de cara la futura ocupació del 

camp del Consell? 

Moltes Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern, contesta el Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern:   

Gràcies Sr. síndic. 

Tal com deia, doncs, vostè n’ha fet referència en la 

seva resposta escrita del Govern publicada el 16 

d’abril, properament vostè ho sap, permeti’m que ho 

digui així, s’adjudicarà el concurs per la selecció d’un 

professional de l’arquitectura per la redacció del 

projecte, direcció de les obres de construcció del nou 

estadi comunal... nacional. Es volia fer el comunal, 

dit passant. Estadi nacional. 

Segons les previsions, aquesta instal·lació entrarà en 

funcionament, també ho deia en la contesta a la seva 

pregunta, no ha canviat, durant la tardor del l’any 

2013. 

Vull remarcar que totes les actuacions per fer realitat 

aquest projecte s’estan duent a terme en concertació, 

i franca concertació, amb la Federació Andorrana de 

Futbol i la Federació Andorrana de Rugbi, amb els 

quals hem tingut nombroses trobades, ja sigui jo 

mateix o el secretari d’Estat d’Esport. 

A títol informatiu li puc dir que hem mantingut un 

total de 8 reunions i de forma equitativa: 8 amb la 

Federació de Futbol i 8 amb la Federació de Rugbi. 

Li voldria recordar, també, i em sembla essencial, la 

reunió que vàrem mantenir amb la Federació de 

Futbol i el responsable d’instal·lacions de la UEFA, 

el Sr. Thierry Fabre, el 14 de setembre del 2011; o la 

reunió, també essencial, que vàrem mantenir amb els 

representants de la Federació de Rugbi i president de 

la FIRA, el Sr. Jean Claude Baqué, el 25 de 

novembre. 
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Ambdós mandataris, perquè estem parlant també de 

partits internacionals, tant del futbol com del rugbi, 

ambdós mandataris van quedar d’acord amb una 

cosa, que veien perfectament compatible els dos 

esports en uns única instal·lació. Dic això, perquè 

moltes vegades a la premsa han sortit declaracions 

bastant dispars, no? 

Voldria afegir, ja acabant, que tal com preveu el plec 

de bases, les dos entitats, això em sembla també 

rellevant, estaran i estan representades en el jurat 

del concurs d’idees del nou estadi. També s’ha creat 

una comissió per triar la gespa, que ja s’ha reunit. I 

com triada conjuntament la gespa, treballarem en el 

si d’aquesta comissió, i això potser és el fons de la 

seva pregunta, en la planificació i utilització de les 

instal·lacions. Per tant, no hi ha una planificació, el 

que hi ha és tot l’entorn en positiu i, sobretot, una 

bona concertació, una franca concertació perquè no 

hi hauran problemes. 

Jo vull dir a la ciutadania andorrana de forma molt 

clara, que no hi haurà cap classe de problemes dins 

de la planificació, i que el VPC, la federació, la 

selecció de rugbi podran jugar a l’estadi nacional. Cal 

recordar, doncs, a tots els consellers i als ciutadans 

que ens puguin escoltar, que això estarà a la tardor 

2013, que hi ha 2 milions d’euros que, ja tenim una 

reunió la setmana que ve, i així ja li dono tota la 

informació, per poder mirar com seran els 

pagaments, amb un estadi que estaria, doncs, a la 

tardor 2013, amb una capacitat, en una primera fase, 

de 2.500 persones. I vull agrair avui i li agraeixo 

també la pregunta, he tingut ocasió, no pas més tard 

d’abans d’ahir, de veure’m amb tota la junta del VPC 

i de la Federació de Rugbi. Em veure properament 

també amb el secretari d’estat amb la Federació de 

Futbol. I vull agrair el bon ambient que hi ha, que hi 

haurà, i una planificació que segur que serà 

excel·lent entre aquestes dues federacions, així com 

també amb el VPC, que és un club, doncs, de rugbi 

molt valorat i molt estimat aquí a Andorra. 

Aquesta és la meva resposta, Sra. consellera. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili:    

Sí, moltes gràcies Sr síndic. 

Tots sabem que des de fa anys Andorra té un 

problema amb els partits oficials de futbol de la 

UEFA al no tenir cap camp en condicions per acollir 

aquests esdeveniments. 

Durant molt de temps, s’ha estudiat la qüestió i 

vàries possibilitats d’ubicació per a un camp adequat 

s’han anat contemplant: el camp d’Ordino, l’Estadi 

Comunal d’Andorra la Vella, tal com ens ho deia el 

cap de Govern. Aquesta darrera proposta de situar 

l’estadi nacional a l’Estadi Comunal havia arribat a 

precisar-se molt durant l’any 2011. 

Ara bé, durant l’any passat, amb l’arribada del nou 

Govern, ens assabentàvem que el cap de Govern, en 

persona, decidia ocupar-se de l’assumpte. Al mes de 

setembre ja, Govern decidia ja ubicar el nou estadi 

nacional en el Camp del Consell General. Aquesta 

proposta va rebre l’aprovació de la UEFA que 

aportarà 2 milions d’euros per a la remodelació de 

l’estadi per arribar a un projecte d’uns 3,5 milions 

d’euros, en la seva primera fase. 

La Federació Andorrana de Rugbi i el VPC porten 

molts anys utilitzant els terrenys del Camp del 

Consell pels seus entrenaments i tots els partits de 

rugbi que es fan a Andorra, ja que no disposa de cap 

més camp adequat a la pràctica del seu esport. El fet 

d’assabentar-se de la obligada cohabitació amb el 

futbol va provocar un cert neguit en el món de la 

pilota oval, que de manera lògica desitjava i desitja 

poder continuar practicant-lo en bones condicions. 

Per tant, sembla del tot normal que Govern 

estableixi una bona coordinació entre tots dos 

esports si se’n vol mantenir la continuïtat de manera 

adequada. 

El 2 de febrer passat, vaig formular unes preguntes 

escrites a Govern sobre el nou estadi i una de les 

preguntes es referia a la planificació prevista 

d’ocupació del camp del Consell un cop acabades les 

obres. 

Sobre aquest tema se’m contestava el passat 16 

d’abril que encara no s’havia concretat res. 

Sorprenent, sabent que el 25 de gener d’aquest any 

l’executiu ja havia posat en marxa la convocatòria 

pel projecte de construcció del nou Estadi Nacional. 

Se’m deia que això es faria més tard, tal i com ha 

repetit ara el Sr. cap de Govern. Sense especificar 

cap tipus de calendari en concertació amb la 

Federació Andorrana de Rugbi, el VPC Rugbi XV i 

la Federació Andorrana de Futbol. 

No em va semblar gaire encertada aquesta manca de 

planificació en un projecte tan avançat, ja que és 

evident que la gent necessitem garanties. 

Les respostes evasives de Govern em van motivar a 

fer aquesta pregunta avui, i tan poc adequat va ser el 

tracte de l’afer, que 4 dies després d’haver entrat la 

meva pregunta, s’evidenciava la mala gestió del 

Departament d’Esports amb l’explosió a la premsa 

del país d’un notable mal estar dins del món del 

rugbi, per la coincidència de dates de dos 
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esdeveniments esportius en el mateix camp del 

Consell. 

Efectivament, el 16 de juny es solapaven d’un costat 

la International Womens Cup, un torneig de futbol 

compromès des de l’executiu amb el patrocini 

d’Andorra Turisme, i de l’altre el torneig de rugbi 

dels Petits Isards, trobada anyal dels nens de la 

Federació de Rugbi amb la participació d’equips 

convidats de fora. 

Gràcies una vegada més, a la màxima intervenció del 

cap de Govern, que costa creure que tingui un 

secretari d’Estat i un director d’Esports al Ministeri, 

entre ahir i abans d’ahir, és a dir amb una celeritat 

impressionant, que evidentment segur que no té cap 

relació amb la pregunta d’avui, es rebien els 

responsables del rugbi per trobar una solució a la 

problemàtica apareguda, una solució que potser el 

Sr. cap de Govern ens podrà explicar avui, després. 

Tampoc semblarien precipitar-se en la presa de 

decisions. I en el cas del nou estadi nacional ho 

demostra la proposta del 24 d’abril per part del 

Comú d’Encamp, per establir l’estadi nacional en els 

terrenys de Prada de Moles. Aquesta opció potser 

hauria sigut una proposta vàlida i no hauria 

complicat tant els problemes de cohabitació entre 

dos esports amb necessitats tan diferents. 

Srs. de Govern, Sr. cap de Govern, no es pot refusar 

de prendre en consideració la rebaixa dels anys per 

obtenir la nacionalitat justificant els fortíssims 

mitjans d’integració a través de les entitats esportives 

i socioculturals de la nostra població resident, entre 

altres mitjans allunyats, això sí, de la participació 

política, com tampoc es pot glorificar els valors de 

l’esport per tots, per després gestionar el 

funcionament de les nostres entitats esportives de 

manera tan poc seriosa i professional. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern, teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

La veritat Sra. consellera, no he entès gaire bé, el 

poder comprendre que vostè faci política de tot. Però 

no busqui problemes allà on no n’hi ha. 

Si hi ha una cosa que s’està portant de forma penso 

que exemplar, és la relació que hi ha avui dia entre 

la Federació de Futbol i la Federació de Rugbi. Miri a 

mi no em sembla preceptiu, però li donaré sortint, li 

donaré quin és el pensament avui dia sobre el 

Govern d’Andorra de la Federació de Rugbi, l’oficial. 

No el que li diuen potser alguns, l’oficial. 

Li donaré perquè em sembla que així veurà, estarà 

vostè més tranquil·la, perquè hi ha una relació 

exemplar, com no pot ser d’una altra manera. 

Però més a més, més important és, quan dic no 

busquem problemes allà on no n’hi ha, és que s’ha fet 

tot el necessari perquè justament no hi hagi 

problemes, i per això em sap una mica de greu, 

solament una mica de greu, que vostè aixequi 

problemàtiques innecessàries. 

Quan li dic que a dins del jurat hi ha tant la 

Federació de Futbol com la Federació de Rugbi, que 

s’ha fet una comissió per valorar la gespa, però a més 

a més li diré una altra cosa, jo el secretari d’Estat no 

ho sé, jo penso que tampoc té aquesta habilitat, però 

jo en tot cas no la tinc d’un bon tros. I jo penso que 

vostè tampoc. I és difícil de fer una planificació sobre 

el calendari del VPC quan encara no se sap com 

funcionarà el calendari l’any que ve a nivell de la 

lliga del VPC, una. 

És molt difícil de fer una planificació quan no sabem 

exactament com funcionaran les seleccions, els 

compromisos internacionals del rugbi andorrà, els 

nostres Isards, i encara és més complicat, que tampoc 

tenim exactament però tenim més clar les dates 

definitives dels partits, que em sembla que és per la 

classificació mundial del futbol. 

Evidentment, el que sí és veritat és que li puc ja 

avançar una cosa, que és que ja hem començat a 

parlar i la planificació es farà.  

Què passa normalment? 

Per a mi això em sembla extremadament tècnic, però 

per anar avançant. Els partits normalment 

internacionals que juga la Federació de Futbol els 

juga els divendres, els partits normalment que juga la 

Federació Internacional de Rugbi, es juga el dissabte 

o el diumenge, el VPC juga el dissabte a la tarda, 

normalment, si això no canvia, de totes maneres 

això es coordinarà.  

Miri, jo vinc aquí a contestar-ho tot, si vostè... la 

pregunta era si està planificat. Jo li he dit no perquè 

bé, evidentment, podem o no a vegades segons com 

ho vulgui veure la gent ser un Govern dels millors 

però no som vidents, eh? I el que no podem és 

anticipar-nos amb uns calendaris que són inexistents 

i és aleshores quan es farà la planificació. Però, més 

enllà de la planificació seria impossible de fer la 

planificació si verdaderament no hi hagués una 

voluntat de coordinació real, que hi és entre les 

federacions -les dues federacions i el VPC-. 

Per tant... 
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El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, vaig acabant Sr. síndic.  

Jo he de contestar totes les preguntes i tots els 

ministres i... no faltaria més, però a mi em dóna la 

sensació que aquesta pregunta li va molt bé de fer-la 

en un moment perquè no sé per quin motiu va 

haver-hi unes certes declaracions -que les puc 

entendre, estem aquí per fer política i també rebre 

l’opinió de tothom- i vostè en volia treure un rèdit 

polític, que no li ha sortit bé.  

Jo he de fer les coses a corre-cuita -vaig acabant-, les 

coses a corre-cuita si verdaderament hi havia tan 

problema, vull dir, no tinc aquest art de solucionar 

coses que cremen tant i apagar-les amb aigua tan 

fàcilment.  

Hi ha una bona coordinació entre la Federació, jo li 

passaré aquesta carta perquè em sembla -com vaig 

fer en el seu moment amb l’informe jurídic- al Sr. 

David Rios i veurà verdaderament -potser ja la sap-, i 

és per això que a l’últim moment segurament ha 

hagut de fer la intervenció que el Sr. cap de Govern 

va intervenir quan en definitiva no vaig intervenir 

sinó que vam parlar molt francament, com sempre 

hem parlat amb la Federació de Rugbi.  

I acabo, Sr. síndic... 

Miri, li diré una cosa, a mi em dóna la sensació que 

aquesta pregunta ve d’un sector minoritari de Rugbi 

Andorra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta? 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, moltes gràcies. 

Bé, jo no sé si el malestar bé d’un sector minoritari o 

no, vull dir, no en tinc ni idea i tampoc és que em 

preocupi. El que estic veient, a veure, i la prova al 

calendari del que ha passat aquests darrers dies, jo 

quan faig la pregunta, la faig únicament en base a la 

resposta que em va enviar Govern, eh? Les respostes 

a les meves preguntes escrites. El que passa -i que és 

potser això el que fa enfadar una mica al Sr. cap de 

Govern- és que just la mateixa setmana salta tota 

aquesta història dels Petits Isards que jo no en tenia 

ni idea! I li dic perquè desconec el món del rugbi i, 

per tant, no vulgui aquí fer-me buscar rèdits polítics i 

no sé quines històries rares perquè no n’hi ha cap ni 

una.  

Per arribar a la meva pregunta... voldria tornar a les 

preguntes escrites que vaig fer i en una d’elles feia 

referència a les condicions i exigències que 

demanava la UEFA de cara a la utilització del camp 

en el moment de fer la seva aportació financera i 

com que això, s’ha tractat durant les converses entre 

el Govern i la UEFA voldria, si us plau, que Govern 

ens donés una indicació de quants partits de futbol 

es jugaran al Camp del Consell. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Em fa una pregunta complicada, la veritat, perquè 

ara dir-li exactament quants, no li sé dir. El que sí li 

puc dir és que, si justament és fa un estadi, és allà on 

jugarà la selecció de futbol.  

Vostè em demana, perdó, Sra. Rosa Gili, la selecció 

de futbol, eh? de futbol. Es jugava a l’Estadi 

Comunal amb unes condicions que verdaderament 

no eren les més adequades i miri, li diré per sobre -

perquè m’agrada el futbol però també m’agrada el 

rugbi, eh?- jo penso que són 10 o 12 partits per la 

classificació que és el més imminent per la Copa del 

Món de Futbol i això durant dos anys.  

Per tant, i després hi ha una altra cosa que em 

permeto dir aquí -que em sembla essencial- és de que 

la nova construcció de l’Estadi Nacional si hi ha 

alguna cosa que sí s’ha previst, és que el VPC -el 

nostre equip de tota la vida de rugbi- pugui 

continuar jugant, per tant, una de les condicions és 

que es pugui construir l’estadi sense que es malmeti 

el camp de tal manera que quan s’hagi de canviar la 

gespa per fer-ho compatible entre rugbi i futbol, es 

faci l’últim moment i això no tingui cap repercussió 

sobre el rugbi andorrà perquè l’únic estadi on poden 

jugar a rugbi és l’estadi del Consell General a partir 

d’aquí li he fet un complement d’informació... escolti 

ja li diré, li faré un cop de telèfon i li diré exactament 

però, són pocs partits en dos anys, el torn de deu 

partits en dos anys i escolti si m’he equivocat de un o 

dos partits ja em perdonarà des d’ara. 

Gràcies. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, molt bé, moltes gràcies. 

Bé, el cap de Govern no em pot dir quants, de fet 

això no és el que em preocupa moltíssim de saber la 

quantitat exacta. La única cosa que vull jo tenir clar 

és que justament quina utilització hi haurà per saber 

si aquesta és compatible amb el temps necessari que 

tenen la gent del rugbi, eh? Que vostè fa la seva 

feina i jo faig la meva i sóc de la Comissió d’Educació 

i Esports -i altres coses- i per tant, és únicament això 

el que em mou, eh? Per tornar una mica al que em 

deia abans... 

I per continuar amb aquesta línia, una altra de les 

preguntes que voldria fer, és justament el que ha 

permès l’aportació aquesta econòmica per fer aquest 

nou Estadi Comunal, és el programa aquest: Hattrick 

que és aquest programa que permet el fiançament 

aquest de la UEFA, eh? I que té per objectiu el 

desenvolupament del futbol. 

Per tant, el que voldria saber és si Govern té previst 

a iniciativa pròpia o a instàncies de la UEFA, que es 

practiquin entrenaments de futbol al nou Estadi 

Nacional.  

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies. 

Li contesto aquesta pregunta, però li contesto una 

cosa que em sembla més rellevant i que va lligada 

una mica a la seva pregunta. 

L’UEFA aporta 2 milions d’euros d’un estadi que 

n’ha de costar 3,5 milions i que ha de tenir una 

capacitat de 2.500 persones. La primera cosa que a 

mi em sembla important de dir, el fet que l’UEFA 

porta 2 milions no condiciona a l’ús i la voluntat de 

Govern que és el titular del terreny de fer la 

planificació escaient. És a dir, per dir-ho d’una altra 

manera, el fet que l’UEFA aporti dos milions no li 

dona dret a l’UEFA demanar sobre l’estadi nacional 

andorrà, a mi això em sembla que això és important 

que ho digui. 

Pel que fa referència al Rugbi, doncs la veritat, jo li 

puc dir sincerament, -i si fa falta vindré 

personalment a explicar-li- no hi ha d’haver cap 

problema, no hi ha d’haver cap problema, el que sí és 

evident -diem les coses com són- és que hi haurà 

d’haver... jugarà moltíssim més -perquè no pot ser 

d’una altra manera- el rugbi, que hi haurà que jugar 

la selecció, hi haurà de jugar el VPC, tots i cadascun 

dels partits i jugarà menys a futbol. També és veritat 

que el futbol té d’altres estadis que pot practicar, 

doncs aquest esport i el Rugbi únicament - i ho feia 

referència abans- té l’estadi del Consell General. 

Però el que sí que és veritat és que si es fa aquest 

estadi, és un estadi que també es fa perquè la selecció 

nacional de futbol pugui jugar, per què? Perquè 

tampoc és de rebut -penso jo- que quan tenim una 

selecció nacional de futbol en segons quins partits 

ens haguem d’exiliar o de marxar -potser un terme 

més adequat- a fora a jugar els partits internacionals. 

Per lo tant, jo tot això em sembla que es passar a 

dins de la normalitat la més absoluta i a demés -i ja 

acabo Sr. síndic- diré una altra cosa, i ja ho he dit a 

la Federació de Futbol i ho he dit a la Federació de 

Rugbi, és l’estadi nacional, però no es l’estadi 

nacional únicament del futbol i del rugbi. És l’estadi 

nacional i per lo tant, si en el seu moment es veu que 

s’hi ha de fer qualsevol acte altre que esportiu o a 

nivell cultural, es farà. Perquè quan s’inverteix 3,5 

milions d’euros dels quals dos venen de la UEFA em 

sembla que hi ha també una obligació de treure-li tot 

el rendiment possible i evidentment coordinant, 

planificant el que es farà que és l’origen de la seva 

primera pregunta, que ha fet objecte doncs 

d’aquestes preguntes i les meves modestes respostes. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Rosa Gili... 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, moltes gràcies. 

Bé, jo deixar clar que en cap moment he posat en 

dubte la necessitat d’un estadi nacional. En cap 

moment he dit això... sobre el cost o no això ja és 

una altra cosa, però avui crec que no toca entrar en 

això. 

Jo només voldria acabar fent esmena una mica de la 

proposta que va fer el Comú d’Encamp ara fa poc i 

per tant, voldria demanar si tot i el fet que la UEFA 

hagi donat per bona la ubicació del nou estadi 

nacional al Camp del Consell i de què el concurs pel 
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nou projecte per les obres de construcció de l’Estadi 

Nacional estigui en marxa ja, jo voldria demanar a 

Govern si s’ha plantejat o preveu plantejar amb la 

UEFA un eventual canvi d’ubicació del nou Estadi 

Nacional i això només ho dic perquè he vist que va 

sortir a la premsa i potser algú es fa la pregunta i 

m’agradaria que el Govern ens ho clarifiqui. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern, té la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Doncs molt gustosament li contestaré: No. Hi ha em 

sembla... tinc el ministre d’Ordenament del Territori 

aquí al costat, però s’han presentat una colla de 

projectes i la decisió és de fer-ho al camp del Consell 

General. 

No he tingut oficialment cap comunicació oficial del 

Comú d’Encamp per poder-ho fer allà. En tot cas, 

aquest és un tema que en el seu moment quan se’n 

parlava ja se’n parlava l’any passat, i l’any passat 

doncs el Comú d’Encamp estava dirigit pel Sr. 

Miquel Alís... tampoc, el Sr. Miquel Alís me’n va 

parlar d’aquesta possibilitat i en definitiva si hi 

hagués hagut aquesta voluntat -diguem-ho així de 

clar- arriba tard. Però si encara que s’hagués ofert 

aquesta possibilitat, jo penso que hauríem pogut 

analitzar-ho, però continuo pensant que la millor 

ubicació és la del camp del Consell. 

Per què? Per dos motius bàsicament. 

Perquè està al costat del pavelló Alay i del gran 

poliesportiu, per un qüestió d’economia d’escala. 

Perquè tenim infraestructures i que no és el mateix 

dos instal·lacions d’aquestes categories en llocs 

diferents. I per una altra raó molt important, i que 

vostè coneix Sra. consellera, és que el camp del 

Consell per dir-ho així està gravat, no s’hi pot fer 

qualsevol ús, només s’hi poden fer usos esportius o 

aspectes culturals. Per exemple, d’altres terrenys, que 

si vostè em fa referència del de la Prada de Mola 

d’Encamp, vull dir tot i que hi podia haver aquesta 

possibilitat, em va semblar que va arribar tard, em va 

semblar molt més judiciós que una cosa ja estava 

gravada, que en el seu moment quan era del Consell 

General i va passar al Govern d’Andorra, i s’ha de 

continuar tot el que deia doncs, a nivell de quan es 

va comprar aquest terreny, era una bona ubicació. A 

partir d’aquí, contestant a la seva pregunta, no, no 

hauríem canviat, si verdaderament el Comú 

d’Encamp ho hagués demanat oficialment, en els 

seus terminis, i jo des d’ara ja ho vull agrair. Però jo 

em sembla que el millor lloc per fer l’estadi nacional 

és doncs, l’estadi que anomenem Sr. síndic, l’estadi 

del Consell General. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Si no hi ha més repreguntes, passem a la sisena de les 

preguntes. 

6- Pregunta amb resposta oral del 

Govern, presentada pel M. I. Sr. David 

Rios Rius, Conseller General del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 

de data 30 d’abril del 2012, relativa al 

contracte d’Andorra Turisme amb 

l’empresa Hotelbeds. 

Fou registrada amb el número 388, i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2012 del 30 d’abril.  

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

El 16 d’abril, el Govern em va fer arribar la resposta 

a la demanda d’informació i a les meves preguntes 

relatives al contracte d’Andorra Turisme amb una 

empresa de gestió de reserves en línia per a la 

campanya “Just married”. Vist que en la seva resposta 

el Govern insisteix que Andorra Turisme ha signat 

un contracte amb una empresa andorrana 

anomenada Hotelbeds pregunto: 

Pot precisar el ministre de Turisme perquè en el lloc 

web de la central de reserves de la campanya “Just 

married” apareix contínuament la menció a una 

empresa anomenada Hotelopia amb domicili social a 

Palma de Mallorca? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies.  

Intervé per part del Govern, el Sr. Francesc Camp. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament Sr. Rios, el passat 16 d’abril li vaig 

contestar, crec que amb prou detall, les seves 

preguntes relatives al contracte d’Andorra Turisme 
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amb la empresa de gestió de serveis en línia per a la 

campanya d’hivern “Just Married”. Concretament les 

preguntes que em va fer són les següents, i les citaré 

perquè crec que és important pels consellers i 

consellers aquí presents posar-los en situació perquè 

se n’ha fet moltes de demandes i preguntes sobre 

aquest tema i és bo que n’estiguin assabentats. 

Le preguntes eren: 

- Quants hotels d’Andorra estan inclosos dins de la 

plataforma de reserves Hotelopia? 

- Quin ha estat el cost d’adaptar la plataforma de 

reserves Hotelopia a la pàgina web de la campanya? 

-  Quin és el cost d’utilitzar la plataforma de reserves 

d’ Hotelopia durant la campanya? 

- Quines són les comissions que percep Hotelopia, si 

és que n’hi ha? 

- Quina durada té el contracte que permet fer ús de 

la central de reserves Hotelopia? 

A la resposta a la primera d’aquestes 5 preguntes ja li 

vaig precisar que l’acord d’Andorra Turisme per a la 

campanya d’’hivern “Just Married” no era amb 

l’empresa espanyola Hotelopia sinó amb l’empresa 

Hotelbeds, amb seu al carrer de la Motxa, Edifici 

Carles Armany, baixos AD100, Canillo. 

A la vegada el mateix 16 d’abril li vàrem lliurar 

també els següents documents en relació a la seva 

demanda de documentació de data 7 de febrer: 

- El contracte signat entre Andorra Turisme i 

Hotelbeds no Hotelopia. 

- L’informe comparatiu de plataformes de reserves 

elaborat per Andorra Turisme que demostra que la 

plataforma de l’empresa Hotelopia és la que millor 

s’adapta econòmicament i funcionalment  a les 

necessitats de la campanya “Just Married”. 

Doncs bé Sr. Rios, en el contracte que acabo de 

mencionar, que recordo que Andorra Turisme va 

signar amb Hotelbeds i no amb Hotelopia, en l’apartat 

III de l’exposició es diu textualment: 

“Que Andorra Turisme, -això és important el que li 

diré ara, aquest paràgraf-, que Andorra Turisme 

desitja utilitzar la plataforma tecnològica que utilitza 

Hotelbeds per a la comercialització en el canal 

internet, que alhora a aquest li és proporcionada per 

Hotelopia SLU amb domicili social Complejo Mirall 

Balear, Camí de Son Fangos, 100 , Torre A, 5a 

planta, 07007 Palma de Mallorca i Liberate SLU amb 

domicili social Complejo Mirall Balear, Camí de Son 

Fangos, 100 , Torre A, 5a planta, 07007 Palma de 

Mallorca, que són del mateix grup d’empreses i que 

res poden reclamar a Andorra Turisme, que són del 

mateix grup d’empreses que Hotelbeds. 

Sr. Rios queda prou clar amb tot l’exposat que les 

empreses Hotelopia i Liberate són, dins el mateix grup 

d’empreses que Hotelbeds. Les empreses que han 

proporcionat a Andorra Turisme a través de 

l’empresa Hotelbeds, la plataforma tecnològica, és a 

dir per parlar en llenguatge més planer, la pàgina 

web per fer les reserves dels diferents serveis turístics 

que oferíem dins la campanya. 

És per aquest motiu, que a la pàgina web per fer les 

reserves de la campanya “Just married” apareix 

contínuament la menció a una empresa anomenada 

Hotelopia perquè és la propietària d’aquesta web. 

Si bé, jo crec que ja disposava de la informació 

necessària per resoldre els seus dubtes, i perquè li 

acabi de quedar clar la configuració del grup 

d’empreses amb les que hem treballat mencionades 

al contracte, afegiria que totes les empreses 

mencionades formen part del grup TUI Travel, 

l'empresa més gran del món de la indústria de 

turisme amb 30 milions de clients a l'any i operant en 

180 països diferents.  

TUI Travel té cobert tot el procés de compra i venda 

dels paquets turístics a través de diverses empreses, 

com les que acabo de citar, que actuen o com a tour 

operadors, o com agencies minoristes, o com a 

portals de venda online com és el cas d’Hotelopia i 

Liberate, i agències receptives com és el cas 

d’Hotelbeds. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Perdó. 

Havent escoltant les explicacions del ministre i, és 

cert que també he llegit el contracte signat entre 

Hotelbeds i Andorra Turisme, que el propi ministre 

em va facilitar, li he de donar la raó en l’aspecte, que 

segons el contracte, Hotelbeds, domiciliada a Canillo, 

és el prestador de serveis que Andorra Turisme ha 

contractat per proveir d’una central de reserves per a 

la web de la campanya de turisme  “Just married”, i 

ara “Alguna cosa es mou a Andorra”.  

En el que no li puc donar la raó, és en el sentit que si 

Andorra Turisme contracta Hotelbeds, el més 

raonable és que aquesta empresa proveeixi la central 

de reserves i els usuaris de la pàgina web tinguin les 

seves referències i les seves dades de contacte per 

qualsevol tipus de reclamació i consulta. Doncs, com 
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vostè ha dit, això no passa en cap moment, i també 

ho ha reconegut. 

Tots els usuaris que utilitzen la pàgina web per 

buscar una oferta hotelera a Andorra es troben en 

tot moment les dades de contacte d’una empresa 

anomenada Hotelopia amb domicili social a Palma de 

Mallorca. 

Si sóc un turista potencial i accedeixo a 

algunacosaesmouaandorra.com per a fer una reserva, 

em trobo una pàgina web personalitzada a la part 

superior amb el logotip d’Andorra, el País dels 

Pirineus i un gran baner o cartell que diu “Alguna 

cosa es mou a Andorra”, per tant m’està indicant 

que estic a la central de reserves oficial d’Andorra. 

No voldria descuidar-me en aquest punt el detall que 

en el títol de la pàgina que apareix al navegador web, 

-i tothom ho pot comprovar-, és “Hotels barats - 

Ampla, -en lloc d’àmplia-, oferta d’hotels 

econòmics” aquesta és la nostra etiqueta que 

defineix els nostres hotels a Andorra. 

I l’adreça de la pàgina web és whitelabel.hotelopia.com, 

és un gran nom comercial per una pàgina oficial de 

turisme del país: whitelabel.hotelopia.com. 

La navegació de la pàgina web és força correcta, ho 

he de reconèixer, llàstima que els únics idiomes 

disponibles són el català, el francès i l’espanyol. Al 

meu gust faltaria l’anglès, però bé, semblaria que 

aquí han volgut estalviar. 

Si el nostre turista potencial tingués algun problema 

i hagués de contactar amb algú, la lògica hauria de 

ser que es contactés a Hotelbeds de Canillo, empresa 

contractada, i en canvi, tots els contactes telefònics i 

electrònics que apareixen a la pàgina web ens 

dirigeixen a Hotelopia de Mallorca. Concretament, el 

contacte telefònic només es pot fer a través de dos 

telèfons espanyols i s’informa que es pot ser atès en 

sis idiomes, entre els quals, lamentablement no hi ha 

el català. 

Arribats a aquest punt constato que el paper que 

juga Hotelbeds de Canillo en aquesta prestació de 

serveis, és com a intermediari. Suposo que deu 

cobrar una part de la comissió del 15% de les 

reserves que es fan a través de la pàgina web 

d’Hotelopia de Mallorca.  

Potser el que vol amagar Andorra Turisme, és que 

s’està utilitzant una plataforma d’una empresa 

estrangera, a través d’una empresa andorrana. 

En tot cas, per la resposta del ministre, i pel que 

acabo d’exposar, demano que la quantitat de diners 

que estem invertint tots els ciutadans i ciutadanes 

d’Andorra amb les campanyes turístiques s’aposti 

fermament per la qualitat. 

Per això, parlant de qualitat, Andorra Turisme 

hauria de ser-ne el model, i en aquests moments, li 

queda molt camí per recórrer. Recorden les tres “i”s? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp:   

Bé, hi ha moltes coses a tocar en la seva intervenció. 

En primer lloc, pel que fa al punt de la central de 

reserves. Nosaltres no tenim central de reserves, de 

moment Sr. Rios, i ja veurem si en fem una. 

El que hem fet per aquestes campanyes que fem per 

cada temporada i en fase diríem, no diré de proves, 

però el que estem fent és valorar les millors 

possibilitats en aquest moment amb el temps que 

tenim, i amb els diners que tenim, és buscar les 

millors solucions. I repeteixo, que no són les 

definitives. 

Amb la qual cosa ens va semblar el més pràctic, el 

menys costos i el més interessant, també, per als 

clients, quan vam decidir fer la campanya “Just 

Married”, de posar dins de la web una central de 

reserves, un booking engine, que es diu, un motor de 

reserva. 

En aquells moments, atès el temps que teníem i la 

proposta que ens feien, ens va semblar correcte 

utilitzar aquesta central de reserves, la URL 

d’Hotelopia. Com li dic, segurament, n’hi pot haver 

de millors. Vam mirar les dos que hi havia a Andorra 

a través de les dos empreses d’Andorra que oferien 

aquest servei, i vam optar per aquesta perquè donava 

millors condicions. 

És una central de reserves... és cert que bé, no és de 

les que tenen més quota de mercat al mercat. N’hi 

ha de més importants, com per exemple la que és 

líder que és “booking.com”. Però repeteixo, mirant 

diferents paràmetres com és, que estaven a Andorra, 

que el cost era molt baix, jo diria que pràcticament 

és nul, perquè l’únic cost és la comissió que paguen 

els hotels i els serveis turístics a aquesta empresa. 

Nosaltres no tenim cap cost per implementar aquest 

servei, doncs, ens va semblar la millor opció en el 

moment que estàvem i amb la, diríem, les 

possibilitats que teníem en aquell moment. 

Pel que fa a la campanya “Alguna cosa es mou a 

Andorra”, sí que surt hotels barats. Ja ho hem vist. A 

veure, però per veure-ho, no sé si fa falta agafar lupa 

però gairebé, no sé si ha fet la prova amb els seus 

amics o al voltant seu, costa molt de trobar-ho 
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d’entrada, i no és la web d’aquesta campanya, no és 

la web la URL d’Hotelopia. La campanya, ja sigui la 

d’hivern o ja sigui la de primavera, les URL’s, les 

direccions webs’s són vineaandorra.com o 

venezenandorre.com i algunacosaesmouaandorra.com. 

Aquesta surt de forma molt petita, molt poc visible, i 

és una pestanya que sí que estem fent els passos per 

intentar treure-ho, però de moment, és un eslògan o 

és una frase que aquesta empresa té posada en 

aquesta web de forma històrica. No ve d’ara això ja 

ve de fa temps. 

Després podríem discutir si el tema d’hotels barats, 

bé, amb la crisi que estem travessant, doncs, no pot 

ser interessant també per algun tipus de col·lectiu o 

de públic, doncs, comprar barat. No compra vostè 

barat també quan pot? Suposo que sí. Doncs, es 

podria discutir molt si aquest eslògan ens fa mal o no 

ens fa mal, i repeteixo, és que no es veu gairebé, ja 

ens ho hem mirat això, i és pràcticament nul. I no és, 

repeteixo, ni l’eslògan ni la URL d’aquestes 

campanyes. Que quedi molt clar. 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant Sr. ministre... 

El Sr. Francesc Camp: 

Després ens diu que li hauria agradat que la 

campanya estès amb idioma, bé la web aquesta amb 

anglès. A veure, aquesta campanya ja ho vam dir en 

el seu moment, tant la d’hivern com la de primavera 

van dirigides als mercats francès, català i castellà. I el 

que hem fet és traduir la web en aquests tres idiomes. 

No va dirigida al mercat anglès aquesta campanya. 

La qual cosa no tenia cap sentit traduir-la en anglès. 

Si haguéssim tingut molt més temps, potser sí que ho 

hauríem fet, però repeteixo, no era el nostre públic 

objectiu. 

I sí que li reconec que bé, està clar que hi ha una 

mancança que és pel que fa l’atesa del client des 

d’aquesta empresa amb el call center en català. És 

una mancança que tenim, és cert. I això ho haurem 

de millorar. Això sí que li reconec. 

I per acabar amb el tema aquest del call center...  

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Francesc Camp: 

... és un servei més que ens dóna aquesta empresa 

sense cap tipus de cost. 

Per això vam optar per aquesta solució, repeteixo, de 

forma puntual i pensant que en aquell moment era la 

millor solució, i no vol dir que això sigui la tònica 

que seguirem a partir d’ara amb tot el tema de 

comercialització dels serveis on-line. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:   

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, normalment jo, les vegades que he 

contractat un viatge a través d’una pàgina web, el 

primer que miro és l’adreça URL, perquè si jo he de 

gestionar una reserva he de donar un número de 

visa, vull estar ben segur d’on estic posant aquesta 

informació. 

Per tant, penso que allò de whitelabel.hotelopia.com 

pot semblar anecdòtic i allò d’ “hotels barats” amb la 

falta d’ortografia, “ampla oferta d’hotels econòmics”, 

pot semblar anecdòtic, però senzillament no ho és. 

I els internautes que naveguen per aquestes pàgines, 

li ben asseguro que se’n donen compte. 

En la seva intervenció, que de fet amb la 

documentació que em va annexar ja va quedar molt 

clar, Hotelbeds en aquest cas està funcionant 

d’intermediari. 

Llavors la meva pregunta és: no hagués sigut millor 

contractar Hotelopia i evitar que Hotelbeds funcionés 

com a intermediari? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp:  

És que Sr. Rios, a veure, ja li he explicat, són 

empreses del mateix grup. Era més pràctic per a 

nosaltres parlar directament amb Hotelbeds perquè 

estan aquí a Andorra, i perquè insisteixo, vam estar 

mirant també uns altra possibilitat amb una altra 

empresa d’aquí Andorra. Al final són del mateix 

grup i a demés dins del mateix grup, del mateix 

sector, interconnectades entre elles, oferint diferents 

serveis dins del canal de contractació, comunicació i 

contractació del servei turístic. El més pràctic per a 

nosaltres era treballar amb Hotelbeds i parlar amb 

Hotelbeds i no amb no amb Hotelopia. 
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I pel que fa al tema, insisteixo, que diu surt la URL 

d’Hotelopia. Però és que nosaltres, parlant de forma 

tècnica, no hem buscat en cap moment posicionar 

aquesta URL, aquesta pàgina map, aquesta direcció 

web. El que estem fent amb els esforços de 

comunicació on-line, és posicionar a través de 

buscadors o a través d’e-mailings i a través de banners 

i altres canals on-line, és posicionar la URL a 

“Alguna cosa es mou a Andorra”. 

És a dir que no busquem que quedi dins del record 

del consumidor del client aquesta URL. És la pàgina, 

evidentment, que pot anar el client quan reserva, si 

és que reserva, però a veure, si no la vas a posicionar 

i vostè entenc que sap quan parlo de posicionar què 

vull dir a nivell d’internet, quan vas a posicionar una 

pàgina o una URL has de fer uns esforços 

importants, els hem fet amb “Alguna cosa es mou a 

Andorra” i amb “vineaandorra.com”, però no amb 

aquesta web. Amb la qual cosa, encara que surti, no 

crec que ningú la tingui present, perquè no es 

buscava aquest objectiu en aquestes campanyes. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

A la seva intervenció ha comentat que Andorra 

Turisme ara actualment està treballant amb 

Hotelbeds com a central de reserva vist que té la 

intenció de crear-ne una? Em pot confirmar aquesta 

opció: Andorra Turisme vol crear una central de 

reserves en línia? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Jo no he dit això. Jo he dit que és una possibilitat que 

s’està valorant. És complicat el mercat turístic en 

general, hi ha molta competència. Encara més al 

mercat turístic on-line. Jo només li donaré una xifra 

que, entre altres coses que hem fet aquest hivern, és 

també enquestar turistes, i de forma molt àmplia. I 

els que van comprar el paquet de viatge per internet 

per venir a Andorra, en total van estar mirant o van 

consultar, globalment sumant totes les persones 

enquestades, més de 65 webs, més de 65 empreses. 

És un mercat complicat. Llavors, muntarem 

nosaltres una central de reserves on-line o real a 

Andorra Turisme? No li puc contestar. Ho estem 

valorant, però també una altra possibilitat és fer-ho a 

través d’empreses ja presents al mercat com és en 

aquest cas Hotelopia i Hotelbeds, no? 

Està clar que alguna cosa haurem de fer, diríem amb 

més visió de futur i amb més plantejament estratègic 

per estar presents en aquest mercat. Però en aquest 

moment és difícil saber encara veient la complexitat 

del mercat i la competència, i que cap empresa a part 

de Booking té més d’un 10% de quota de mercat, és 

molt difícil de forma ràpida decidir això. Ho estem 

valorant i suposo que la pròxima estratègia que 

configurarem ja haurem pres una decisió. Però en 

aquest moment no li puc dir si sí o si no Andorra 

Turisme tindrà la seva pròpia central de reserves. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Bé si no hi ha cap més repregunta i no havent-hi ja 

més preguntes per tractar s’aixeca la sessió. 

(Són les 17.47 h)



 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 

disponibles per a la sessió del dia 10 de maig del 

2012 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Gerard Barcia Duedra, 

Conseller General del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 9 de maig del 

2012, relativa a l’exigència als sindicats d’excuses 

públiques per unes declaracions sobre una 

resolució judicial, (Reg. Núm. 425). 

2. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, Conseller General del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 30 d’abril del 2012, relativa al contracte de 

l’empresa Monitor Group, (Reg. Núm. 384). 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Gerard Barcia Duedra, Conseller 

General del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 

escrit de data 30 d’abril del 2012, relativa a la 

situació del litigi judicial entre els socis privats de 

CTRASA (CESPA i NOVERGIE) i l’Estat, (Reg. 

Núm. 385). 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, Conseller General del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 30 d’abril del 2012, relativa al secretari d’Estat 

de la Funció Pública, (Reg. Núm. 386). 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, Consellera General 

del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 30 d’abril del 2012, relativa a l’estadi nacional i 

a la seva utilització, (Reg. Núm. 387). 

6. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, Conseller General del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 30 d’abril del 2012, relativa al contracte 

d’Andorra Turisme amb l’empresa Hotelbeds, 

(Reg. Núm. 388). 
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